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El dia 13 de novembre del 2008, dijous, es reuneix a 
la Casa de la Vall el M. I. Consell General, en sessió 
ordinària convocada d'acord amb allò que estableix 
el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre del dia 
que figura en el Butlletí del Consell General  
núm. 63/2008, que és el següent: 

Punt Únic: Preguntes al Govern amb resposta 
oral, (segons llistat annex). 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  
M. I. Srs. Joan Gabriel i Estany i Bernadeta Gaspà 
Bringueret, Síndic General i Subsíndica General, 
respectivament, s'ha procedit a comprovar la 
presència dels membres, que ha quedat registrada 
d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 
M. I. Sr. Vicenç Alay Ferrer 
M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany 
M. I. Sr. Alain Bernat Gallego 
M. I. Sr. Carles Blasi Vidal 
M. I. Sr. Robert Call Masià 
M. I. Sr. Josep Dallerès Codina 
M. I. Sr. Ricard de Haro Jiménez 
M. I. Sr. Josep Maria Farré Naudi 
M. I. Sr. Joan Albert Farré Santuré 
M. I. Sr. Jordi Font Mariné 
M. I. Sra. Lurdes Font Puigcernal 
M. I. Sr. Joan Gabriel i Estany 
M. I. Sra. Eva García Pastor 
M. I. Sra. Bernadeta Gaspà Bringueret 

M. I. Sra. Mariona González Reolit 
M. I. Sr. Jordi Jordana Rossell 
M. I. Sr. Esteve López Montanya 
M. I. Sr. Daniel Mateu Melción 
M. I. Sr. Víctor Naudi Zamora 
M. I. Sr. David Pérez Peiró 
M. I. Sr. Emili Prats Grau 
M. I. Sra. Maria Pilar Riba Font 
M. I. Sra. Eva Riberaygua Dournès 
M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa 
M. I. Sr. Jaume Serra Serra 
M. I. Sr. Enric Tarrado Vives 
M. I. Sr. Carles Verdaguer Pujantell 

També hi és present el M. I. Sr. Albert Pintat 
Santolària, Cap de Govern, acompanyat de la M. I. Sra. 
Conxita Marsol Riart, Ministra de Presidència; i dels 
M. I. Srs. Juli Minoves Triquell, Ministre Portaveu del 
Govern, de Desenvolupament Econòmic, Turisme, 
Cultura i Universitats; Meritxell Mateu Pi, Ministra 
d’Afers Exteriors; Montserrat Gil Torné, Ministra de 
Salut, Benestar, Família i Habitatge, i Joel Font Coma, 
Ministre d’Economia i Agricultura. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Valentí Martí 
Castanyer, secretari general del Consell General. 

(El M. I. Sr. Esteve López Montanya, secretari de la 
Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 16.00h) 
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El Sr. síndic general: 

Començaríem per la primer pregunta. 

1. Pregunta urgent amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Jaume 
Bartumeu Cassany, president del Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit 
de data 12 de novembre del 2008, 
relativa a la vaga que afecta la distribució 
del correu a partir de l’administració 
postal espanyola a Andorra. 
Fou registrada amb el número 1443 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 65/2008 del 12 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Jaume Bartumeu. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Jaume Bartumeu: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, d’ençà el dia 3 de novembre s’està 
desenvolupant un conflicte laboral -altrament dit, 
una vaga- entre “CORREOS” i bona part dels seus 
treballadors contractats. La vaga té com a primera 
conseqüència que el servei públic de distribució del 
correu s’està prestant en una part del país, però en 
una part molt important d’Andorra no s’està podent 
prestar, és a dir, no arriba el correu. 

Si hi afegim a aquesta situació el fet que la majoria 
del correu internacional que arriba a Andorra 
transita per “CORREOS” és fàcil concloure que la 
prolongació del conflicte laboral està afectant i 
afectarà molt a empresaris i a famílies del país. 

Per tant, preguntem al Govern: què pensa fer per a 
instar el restabliment del servei públic de distribució 
postal que efectua “CORREOS”? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Bartumeu. 

Respon pel Govern el Sr. ministre de Cultura. Teniu 
la paraula. 

El Sr. Juli Minoves: 

Gràcies Sr. síndic. 

Correus espanyols disposa de quaranta-set empleats 
al Principat d’Andorra, la meitat són funcionaris i 
l’altra meitat són contractuals. 

Efectivament l’any 2001, quan correus va esdevenir 
una societat anònima, es van mantenir els antics 
funcionaris i, les persones que correus va contractar 

de nou -a nivell de la companyia espanyola, en 
general- es va fer com a personal contractual. 

Dels contractuals a Andorra, aquesta meitat, doncs 
dels quaranta-set, n’hi ha d’eventuals i n’hi ha onze 
amb contracte. Aquests onze són els quins estan en 
vaga, és a dir, un vint-i-tres i escaig per cent de la 
plantilla. El que demanen és que es portin endavant 
uns acords que s’havien pres l’any 2006, d’estendre 
progressivament el complement específic que reben 
des de sempre els funcionaris espanyols desplaçats a 
Andorra a aquests contractuals. 

Des de l’inici d’aquest conflicte laboral intern de 
correus, el Govern ha estat en contacte amb els 
representants d’aquesta institució que, tot i en règim 
de societat anònima, pertany el 100% a l’Estat 
espanyol. 

El director territorial de Catalunya i responsable per 
a Andorra, el Sr. Manel Rey, ha anat informant al 
Departament de Projectes Estratègics del Ministeri 
de Desenvolupament Econòmic, tant al Sr. Gonfaus 
com al Sr. Bastida, de la situació. 

El Govern des de l’inici ha expressat la seva 
preocupació per aquest conflicte i els efectes que pot 
tenir per al servei a Andorra sense entrar, com és 
natural, en l’especificitat del conflicte laboral que 
pertany a les relacions laborals de l’Estat espanyol, 
en aquest cas, de CORREOS, SA amb els seus 
treballadors, funcionaris o contractuals. 

El Govern ha instat, ja sigui per via diplomàtica, o jo 
mateix de viva veu al director Manel Rey o al  
Sr. ambaixador d’Espanya, que es pugui trobar una 
solució al més ràpidament possible. CORREOS, SA 
ens ha garantit que a banda de les dificultats que hi 
ha d’atenció al públic al Pas de la Casa, Canillo i 
Sant Julià, en què tres dels contractuals treballen en 
el departament d’atenció, l’arribada i la sortida de 
cartes, mitjançant CORREOS, continua fent-se amb 
normalitat, ja que el 75% de la plantilla de 
CORREOS treballa i continua treballant com abans. 

Qüestionat sobre la rapidesa amb la que podríem 
confiar que ells resoldrien aquesta situació, els 
responsables de CORREOS ens han indicat que tot i 
que és impossible per a ells de negociar sota la 
pressió d’una vaga, estaven disposats en el moment 
de cessament d’aquesta, i mitjançant els canals 
habituals de diàleg col·lectiu -és a dir, els sindicats 
espanyols i la direcció general a Madrid- a cercar, de 
trobar, una solució progressiva a l’afer. 

El Govern ha requerit que se’l mantingui informat de 
les evolucions d’aquesta qüestió, i hem reiterat la 
nostra voluntat que es trobi la solució molt aviat. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sr. ministre. 

Sr. Bartumeu té el seu torn per la rèplica. 

El Sr. Jaume Bartumeu:   

Sí, gràcies Sr. síndic. 

En primer lloc aclarir que potser la urgència ha fet 
que el Govern no hagi acabat de copsar la subtilesa 
que hi deu haver en la meva pregunta: jo en cap 
moment preguntava sobre la situació del conflicte 
laboral, sobre quants treballadors hi ha o hi deixen 
d’haver i sobre quin és el litigi que oposa CORREOS 
amb els seus treballadors perquè a més a més, per 
una vegada, coincidien les declaracions del cap de 
Govern de la setmana passada en les quals deia que 
això era una qüestió interna. 

El Govern m’explica coses que no he preguntat. 

Després em diu que des de l’inici està en contacte 
amb l’administració de CORREOS. Tampoc ho 
acabo d’entendre perquè la setmana passada el cap 
de Govern desmentia el ministre Portaveu dient que 
no pensaven fer res, perquè no s’havia de fer res 
perquè això era una qüestió externa. 

Jo crec que aquí hem de parlar del que motiva la 
pregunta, que és: que hi ha un servei públic a 
Andorra que no s’està prestant en condicions 
adequades, que hi ha una vaga, que no hi ha serveis 
mínims regulats perquè la majoria i el Govern no 
han volgut regular-los i no han volgut legislar sobre 
la qüestió i, per tant, aquí hi ha una responsabilitat i, 
després, no entenem aquesta situació de voler-se 
rentar les mans del problema telefonant a 
responsables aquí i allà, quan resulta que el 17 de 
setembre del 2008 el Govern va publicar un decret 
sobre la prestació del servei del correu intern que 
s’haurà de pagar a partir de l’1 de gener i, hi ha frases 
en aquest decret com: “Prestació del servei públic”, 
com: “Els operadors disposin dels recursos adients per 
l’acompliment de la seva missió del servei públic”... aquí 
estem en una missió del servei públic que no 
s’assegura i amb un govern que parla per telèfon en 
lloc d’arreglar la situació i establir uns serveis 
mínims. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Bartumeu. 

Sr. ministre té el seu torn per la dúplica. 

El Sr. Juli Minoves:   

Sí, moltes gràcies, Sr. síndic. 

A veure, el contacte que es manté amb CORREOS i 
amb la POSTE és un contacte que es manté des de 
fa temps, hi ha reunions periòdiques que es fan. El 
director territorial per Catalunya és la persona que és 
responsable de CORREOS per Andorra i amb la 
qual tenim aquest contacte. Ell mateix és el que s’ha 
posat en contacte amb el Govern d’Andorra en 
repetides ocasions i, en aquest cas, doncs, ens ha 
anat informant del que passava, del que els hi 
succeïa. Hi ha un conflicte laboral -vostè mateix ho 
ha dit, el Govern i vostès tampoc no s’hi volen 
posar-, perquè és un conflicte laboral entre l’Estat 
espanyol, i entre CORREOS i aquests treballadors, i 
del que es tracta aquí és de mirar una solució ben 
aviat, i ben aviat vol dir en el moment en què s’acabi 
aquesta vaga i puguin començar a negociar. A partir 
d’aquí l’Estat el que ha de fer és instar, demanar, 
d’una manera respectuosa però ferma a l’Estat 
espanyol que pugui resoldre aquesta situació 
justament perquè és un servei públic al nostre país. 
És un servei públic que des de fa més de setanta anys 
el tenim delegat a França i a Espanya, amb els seus 
respectius serveis de correus, ha funcionat 
correctament, hi han hagut algunes coses que s’han 
hagut d’arreglar darrerament i, justament aquest 
decret que vam publicar va ser per fer un correu 
intern de pagament perquè els seus comptes de 
resultat, doncs, puguin funcionar i, a partir d’aquí 
esperem identificar si hi ha deficiències del que els hi 
exigim. 

Ara fa uns quants dies que hi ha aquesta vaga; ells 
ens diuen que es solucionarà relativament aviat i, si 
aquesta solució no arriba ben aviat potser aleshores 
haurem de pensar en fer-ho encara més fermament. 

A banda, evidentment, de les converses telefòniques 
també hi han hagut els contactes diplomàtics 
adients. El Ministeri d’Afers Exteriors ha enviat una 
nota verbal demanant... l’ambaixador d’Andorra a 
Espanya ha fet els contactes necessaris, i aquí a 
Andorra també han fet els contactes necessaris amb 
l’ambaixador d’Espanya a Andorra. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Entraríem al torn de les repreguntes. 

Sr. Bartumeu. 

El Sr. Jaume Bartumeu:   

Del contingut de la rèplica sembla que podem deduir 
que el Govern dóna per bona la posició de 
CORREOS, ja que el Govern entra a analitzar el 
conflicte i ho ha portat aquí, i bé puc repreguntar, i 
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diu que si no aturen la vaga no hi haurà negociació. 
Com que també hem pogut saber pels sindicats dels 
vaguistes que si no hi ha negociació no volen aturar 
la vaga, sembla que estem en un cercle tancat. 

Per tant, la repregunta és: en el cas que tot i que el 
Govern ja veig que dóna suport a la posició de 
CORREOS, SA i no a la dels treballadors, en el cas 
que la vaga continuï, què pensa fer el Govern? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Bartumeu. 

Sr. ministre, teniu la paraula. 

El Sr. Juli Minoves:   

Sí, el Govern no dóna suport, ni als uns ni als altres. 
El Govern el que fa és estar en contacte amb 
l’administració d’aquest organisme que és 
CORREOS, SA, per tant, és natural que el director 
que s’ocupa d’Andorra sigui el que ens informa del 
que està succeint: és l’administració de CORREOS, 
és l’estat espanyol, són els nostres interlocutors. 

A partir d’aquí el conflicte intern és un conflicte 
prou complicat en el qual intervenen els sindicats 
espanyols, en el qual intervé l’Estat espanyol, i el 
Govern d’Andorra, de cap manera, es posa d’un 
costat o de l’altre; ni ho ha fet, ni ho farà, ni és la 
seva intenció i, de fet, ja ho he declarat públicament 
en vàries ocasions. 

Què farà el Govern en el cas que això es perllongui? 
Doncs miri, en el cas que això es perllongui 
actuarem d’una manera encara més ferma a demanar 
i a instar l’Estat espanyol que vulgui resoldre aquesta 
situació. I, si realment, doncs, arribem a un punt de 
gran dificultat, doncs, aleshores penso que hi haurà 
d’haver en el seu moment negociacions molt directes 
amb l’Estat espanyol sobre aquesta qüestió, perquè 
no deixa de ser un servei públic que es presta al 
Principat d’Andorra i que l’ofereixen un Estat 
estranger amic i veí, val a dir-ho, i que es fa des de fa 
més de setanta anys. 

També voldria, potser, afegir que... 

El Sr. síndic general: 

Li agraeixo la pregunta Sr. ministre. 

El Sr. Juli Minoves: 

Molt bé, gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies. 

Bé, doncs, hi hauria alguna altra pregunta? 

Sr. Bartumeu. 

El Sr. Jaume Bartumeu:   

Gràcies. 

A veure, a la rèplica es diu: “El Govern potser haurà 
de fer més fermament intervenir”. Ara, a la contesta a 
la repregunta es diu: “De manera encara més ferma”... 

Bé, és que la pregunta és: què vol dir tot això? Vol 
dir que el Govern treballarà per restablir el servei? O, 
el Govern seguirà parlant per telèfon i enviant notes 
verbals per escrit? 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre, ara sí té el seu torn per intervenir. 

El Sr. Juli Minoves:   

Miri, el Govern no presta el servei de correus. El 
servei de correus a Andorra el presta LA POSTE, i el 
presta CORREOS espanyols, i ells, des de fa setanta 
anys garanteixen aquest servei a Andorra. 

Hi ha dificultats de tant en tant, evidentment! I, són 
dificultats que són més difícils d’organitzar per un 
govern que si fos un servei estatal andorrà, això està 
clar, perquè llavors podríem intervenir directament. 
No podem intervenir directament i, a més, són 
serveis de correus que pertanyen a països veïns i 
amics amb els quals ens correspon treballar de bona 
manera. 

Per tant, què ha fet l’Estat? Hi ha aquesta dificultat, 
una dificultat laboral de l’Estat espanyol amb els seus 
propis treballadors, doncs, intervenim per demanar 
que es resolgui al més aviat possible. Informem del 
greuge que pot ocasionar això al servei de correus al 
nostre país, i tenim la sort -que ho volia dir abans- 
que tenim dos serveis de correus i que el servei de 
correus francesos presta un servei perfecte en aquest 
moment i, per tant, tota persona que desitgi enviar 
una carta o rebre-la al Principat d’Andorra no té cap 
dificultat en aquest sentit. 

Esperem que hi hagi una solució aviat, així ho hem 
manifestat a les autoritats espanyoles i, a partir 
d’aquí, veurem com prosseguim però, de moment, la 
situació està sent analitzada i regulada de la manera 
més correcta possible. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Sr. Bartumeu. 
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El Sr. Jaume Bartumeu:  

Bé, no se m’han contestat les dos repreguntes. 

Continuo a l’espera de saber què és aquesta manera 
ferma i encara més ferma d’actuar, però, com que 
se’m diuen coses que encara em sobten més, la meva 
repregunta és: pretén el ministre que el ciutadà o 
l’empresari que vulgui enviar una carta fora 
d’Andorra, sortosament, -recull declaracions del cap 
de Govern també-, ho pot fer per LA POSTE i 
també ho pot rebre. No sap el ministre, o no sap el 
Govern, que bona part del correu internacional que 
arriba a Andorra no ve per LA POSTE sinó per 
CORREOS? No sap que molts països de la Unió 
Europea fan circular el correu internacional cap 
Andorra per la via de CORREOS? Què els hi dirà el 
ministre Portaveu als empresaris del Pas, de Sant 
Julià o de Canillo que no rebin correus 
internacionals perquè hi ha vaga de CORREOS? 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre té el seu torn per respondre. 

El Sr. Juli Minoves:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

És que la situació no és aquesta, perquè amb la 
informació que tenim i que ens ha donat CORREOS 
-i se li ha de donar, doncs, credibilitat- el 75% de la 
plantilla està funcionant. Per tant, l’arribada i la 
sortida de cartes de correus espanyols està 
funcionant. 

Aquesta és la informació que tenim, és la informació 
que dóna una empresa estatal de l’estat espanyol i, 
no crec pas que vostè dubti de la seva paraula i, per 
tant, la situació no és aquesta de moment. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sr. Dallerès. 

El Sr. Josep Dallerès:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

En relació amb el tema que: “El Govern actuarà d’una 
manera més ferma”, és clar, m’agradaria saber: 
aquesta manera com pot ser? 

Recordaré, per exemple, que a l’any 1995 el Govern 
de l’època -ja fent referència al tema de CORREOS i 
de LA POSTE- va enviar al Consell una proposta 
per crear un debat al Consell justament per tractar 
aquest tema. 

El primer acte del govern liberal, que va entrar l’any 
1994, va ser de retirar aquests documents dient que 
s’ho tenien d’estudiar per tornar a plantejar, en tot 
cas, el debat. 

Jo li demano: no fóra bo abans d’actuar, de no sé 
quina manera, que hi hagués un debat real sobre què 
cal fer amb el tema de correus públics andorrans o 
no? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Dallerès. 

Sr. ministre té la paraula. 

El Sr. Juli Minoves:   

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Sí, és una qüestió ben plantejada, la veritat sigui 
dita! 

Andorra és un estat sobirà i es pot plantejar 
perfectament la possibilitat de tenir uns correus 
andorrans i fer-los ell mateix, al nostre país. 

Però, és clar, també hem de pensar una mica que a 
Europa, la majoria dels correus s’han anat 
privatitzant en els últims anys, i si no s’han 
privatitzat almenys han anat evolucionant cap a un 
caràcter, doncs, de companyies que de vegades les 
unes presten als estats dels altres. 

Andorra ha funcionat bé durant setanta anys, és un 
sistema doncs, que ens ha donat el servei necessari i, 
si s’hagués de plantejar això, penso que s’hauria de 
plantejar, evidentment, d’una manera seriosa i a 
partir d’una voluntat del poble andorrà. 

Però, ja no és una qüestió de sobirania, penso jo, 
almenys la qüestió de correu, sinó que és més una 
qüestió d’assegurar el servei de la millor manera 
possible i la possibilitat sempre hi és. Si mai, 
realment els serveis de correus que presten França i 
Espanya arribessin a un punt que el correu no es 
prestés, evidentment que s’hauria de prendre una 
determinació. 

Però, aquesta és la situació actual i la situació actual 
és que tenim dos serveis concessionaris, LA POSTE i 
CORREOS, que donen un bon servei, un amb una 
dificultat puntual, laboral entre l’Estat espanyol i els 
mateixos treballadors que té i, a partir d’aquí l’han 
de resoldre. Tenim la informació que ens donen, 
esperem que ho resolguin aviat, els hem instat que 
així ho facin tant per via diplomàtica com per via 
directa, i esperem que aquesta solució arribi ben 
aviat. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sr. Bartumeu. 

El Sr. Jaume Bartumeu:   

No, és que com més escolto més perdo les nocions. 

Tercera vegada que el ministre diu que és un 
conflicte amb l’Estat espanyol. CORREOS, SA és de 
l’Estat espanyol o és una societat? 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre té el seu torn per respondre. 

El Sr. Juli Minoves:   

Sí, em referia que l’Estat espanyol és el propietari al 
100% de les accions de la companyia CORREOS, 
SA i, el fet que hi ha aquest conflicte laboral 
justament també és el fet que la meitat dels 
treballadors que treballen a correus són funcionaris 
de l’Estat espanyol i tenen les prerrogatives dels 
funcionaris, i l’altra meitat no. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sr. Rodríguez. 

El Sr. Francesc Rodríguez:  

En el cas que aquest conflicte laboral persistís i, vist 
que hi ha un servei que no s’està donant almenys en 
tres oficines d’Andorra, estaria disposat el Govern a 
establir uns serveis mínims vist que és un servei 
oficial perquè aquestes poblacions poguessin tenir el 
servei també de CORREOS a les seves poblacions? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Rodríguez. 

Sr. ministre té el seu torn per respondre. 

El Sr. Juli Minoves:   

Miri, en el cas que aquest conflicte, doncs, 
continués, s’haurien de prendre les mesures 
necessàries perquè s’establís allà on s’hagi de donar. 
Encara no hi som aquí, en aquests moments ens 
asseguren que el 75% de la plantilla està treballant, 

que les cartes arriben i surten, i si aquest conflicte 
s’hagués d’avançar es prendrien les mesures 
oportunes. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Si no hi ha cap més repregunta continuaríem amb el 
següent punt. 

2. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Esteve 
López Montanya, conseller general del 
Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 
escrit de data 4 de novembre del 2008, 
relativa al Pacte Internacional de Drets 
Econòmics, Socials i Culturals. 
Fou registrada amb el número 1405, i s’ha publicat 
en el Butlletí número 63/2008, del 4 de novembre. 

Sr. Esteve López, teniu la paraula. 

El Sr. Esteve López:   

Gràcies Sr. síndic. 

Aquesta pregunta també té alguna relació amb el 
tema de les vagues, dels conflictes i dels drets socials 
que tenen els treballadors, i és una pregunta molt 
concreta que diu així: pensa el Govern signar i portar 
a la ratificació del Consell General el Pacte 
Internacional de Drets Econòmics, Socials i 
Culturals adoptat per les Nacions Unides l’any 1966? 
En cas afirmatiu, quan? En cas negatiu, per què? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. López. 

Respon pel Govern la Sra. ministra d’Exteriors. 
Teniu la paraula. 

La Sra. Meritxell Mateu:  

Gràcies Sr. síndic. 

El Pacte Internacional relatiu als Drets Econòmics, 
Socials i Culturals, adoptat a Nova York el 16 de 
desembre de 1966 compta amb cent cinquanta-nou 
estats membres de l’ONU dels cent noranta-dos. 
Aquest Pacte contempla els drets anomenats de 
segona generació, és a dir, els que cobreixen els 
aspectes socials. Alhora, va de parella amb el Pacte 
Internacional relatiu als Drets Civils i Polítics 
ratificat per Andorra el 22 de setembre del 2006 que 
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considera els drets de primera generació, és a dir, els 
drets humans bàsics. 

Ambdós pactes desenvolupen els drets considerats a 
la Declaració Universal dels Drets Humans, la qual 
encara que no tingui un caire vinculant és vigent a 
Andorra segons les disposicions de l’article 5 de la 
Constitució. 

A més, a Andorra, amb l’adopció de la Constitució  
-títol II dels Drets i Llibertats- i la ratificació de la 
Carta Social Europea revisada, queden garantits la 
major part dels drets establerts pel Pacte relatiu als 
drets econòmics, socials i culturals. Drets, tots ells, 
que milloren la qualitat en el treball i el benestar de 
tots els ciutadans. 

En l’esmentat Pacte hi ha dues qüestions que caldrà 
implementar un cop l’adopció del Pacte: la no 
discriminació basada en l’origen nacional, en 
l’exercici dels drets econòmics i el dret de vaga. 

Pel que fa a la qüestió de la no discriminació basada 
en l’origen nacional, el Principat ja ho contempla en 
l’article 5 de l’Acord de cooperació entre el Principat 
d’Andorra i la Comunitat Europea, en què les parts 
contractants eviten tota discriminació basada en la 
nacionalitat de l’altra part pel que fa als treballadors 
que són residents legalment en els territoris 
respectius i pel que fa les condicions de treball, de 
remuneració i d’acomiadament. 

Respecte a la segona qüestió, la Constitució 
andorrana estableix a l’article 19 el dret dels 
treballadors i dels empresaris a la defensa dels seus 
interessos econòmics i socials. 

Com ja hem comentat en ocasions anteriors, el 
Principat al llarg dels darrers quinze anys de vida 
constitucional s’ha adherit a més de dos-cents 
convenis i acords internacionals que demanen un 
seguiment acurat amb informes i qüestionaris 
diversos en els quals el país informa a les 
organitzacions internacionals dels progressos assolits 
respecte als compromisos adquirits. 

Finalment, voldria remarcar que el fet de signar un 
conveni internacional no obliga l’estat a aplicar-lo 
però sí que el compromet, fins a la seva ratificació, a 
no legislar en sentit contrari a les seves disposicions. 

Així, el Govern preveu la possible adhesió al Pacte 
un cop s’hagin fet tots els estudis i treballs tècnics i 
jurídics escaients. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sr. López té el seu torn per la rèplica. 

El Sr. Esteve López:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, Sra. ministra, vostè ens ho deia fa un moment: 
són cent cinquanta-nou els estats que han signat, 
actualment, i ratificat aquest pacte. Malauradament 
en el nostre país no es compta dins d’aquests cent 
cinquanta-nou estats. Això ens pot donar a 
entendre, crec, que el nivell d’exigència, de respecte 
als drets humans, d’aquests pactes no és excessiu, 
compte tingut de l’enorme nombre de països de tots 
els continents, de tots els nivells econòmics, de 
nivells de renda molt diferents que ho han pogut 
signar i ratificar. 

Miri, jo com a ciutadà i com a polític tinc vergonya, 
de vegades, quan llegeixo els informes de la Comissió 
europea contra el racisme i la intolerància, l’ECRI  
-un organisme, com vostè sap, del Consell d’Europa- 
que ja en el seu primer informe de l’any 1998 
demanava, recomanava, instava Andorra a què 
signés aquest pacte. Una recomanació que s’ha hagut 
de tornar a fer l’any 2002, al segon informe i l’any 
2007 el tercer informe. És a dir, nosaltres sortim en 
aquesta llista dels pocs països de l’ONU que encara 
no l’hem signat. 

Miri, jo ja sé que el govern liberal és peculiar, i aquí 
ja hem discutit una vegada sobre aquest tema. Però, 
tots recordaran com l’any 2005 el Govern d’Andorra 
copatrocina una resolució que insta els altres països, 
a tots els estats, a què signin i ratifiquin justament 
aquest Conveni. D’aquest tema, tots ho recordaran, 
ja en vam parlar aquí perquè la llavors consellera 
general i actual cònsol major d’Andorra la Vella, la 
Sra. Rosa Ferrer, va fer una pregunta i, en aquell 
moment el Sr. Minoves -que en aquell moment era 
ministre d’Exteriors-, li va respondre i li va donar les 
explicacions pertinents. Això era al setembre del 
2005. En aquell moment el Sr. Minoves deia que no 
hi havia cap problema, que Andorra ratificaria 
aquest Conveni, de ben segur, i cito textualment 
perquè no voldria enganyar-me; això era a l’any 
2005, i segons podem llegir al Diari de sessions 
número 6/2005 del dia 26 de setembre, deia 
textualment: “Per tant, la voluntat de portar-ho a 
ratificació l’any que ve -s’està referint a l’any 2006-, 
doncs, normalment és plena” -fi de citació. 

Per tant, la seva explicació, Sra. ministra, 
malauradament no em serveix. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. López per la seva intervenció. 

Sra. ministra té el seu temps, molt limitat, per la 
dúplica. 
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La Sra. Meritxell Mateu:  

Gràcies Sr. síndic. 

Només recordar-li la meva última frase que em 
permetré tornar-la a llegir: “Així el Govern preveu la 
possible adhesió al Pacte un cop s’hagin fet els estudis i 
treballs tècnics i jurídics escaients”, cosa que s’està 
acabant i, voldria deixar palès també que, amb la 
signatura i ratificació de la Carta Social Europea 
revisada complim amb escreix molt més que tots els 
que han signat... -els cent cinquanta-nou països de 
l’ONU-, que han signat i ratificat el Pacte. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Entraríem, doncs, en el torn de les repreguntes. 

Sr. Esteve López. 

El Sr. Esteve López:   

Gràcies Sr. síndic. 

Sra. ministra, aquesta afirmació que ha fet vostè és 
parcialment certa, normalment. És a dir, complim 
amb aquells articles que Andorra ha ratificat però, 
com vostè sap, hi ha molts articles de la Carta Social 
Europea que Andorra no ha volgut ratificar: els que 
fan referència als drets col·lectius dels treballadors, 
els que fan referència a la negociació col·lectiva... 
Per tant, és un dret que no està emparat per la Carta 
Social Europea. És una veritat a mitges. 

Feta aquesta petita puntualització, jo li dic que vostè 
torna a dir-nos que s’està estudiant i que s’estan fent 
informes... El Sr. Minoves ja ens ho va dir això. Ens 
va dir en aquell moment que hi havia un informe de 
l’any 2003, un del 2004 i un del 2005 i que, s’estava 
acabant la traducció, i que es portaria a la ratificació 
d’aquesta Cambra l’any 2006. Vostè ara ens diu que 
ho estan tornant a estudiar, estan tornant a demanar 
informes... I la pregunta és: quins informes s’han 
demanat i quins informes han encomanat vostès, des 
de l’any 2005 fins ara, perquè no els hagi permès 
encara portar-ho a ratificació? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. López. 

Sra. ministra té el seu torn per respondre. 

La Sra. Meritxell Mateu:   

Gràcies Sr. síndic. 

La qüestió és molt senzilla. Aquest Pacte i la Carta 
Social abracen drets que són els mateixos, però són 
de dos organismes diferents i, són les mateixes 
persones que hauran de respondre a diferents 
qüestionaris, i això s’ha de crear abans. 

No és tan fàcil. No és el fet de signar. Signar és molt 
fàcil i ratificar encara més, però, al darrera s’ha 
d’estar segur que podem complir tots els informes i 
no anar amb retards, com hem anat fins ara, per 
temes, doncs, de disponibilitat i de personal. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sr. Esteve López, teniu la paraula per 
repreguntes. 

El Sr. Esteve López:  

Gràcies Sr. síndic. 

És per tornar a formular la mateixa pregunta perquè 
la Sra. ministra no m’ha contestat. 

La pregunta és: s’han encomanat més informes a part 
d’aquests tres que va citar l’any 2005 el Sr. Minoves 
-un del 2003, un del 2004 i un del 2005-, i tal com 
ens va dir el Sr. Minoves estaven a l’any 2005 
enllestits? Des de llavors fins ara s’han encomanat 
nous informes que hagin fet endarrerir aquesta 
signatura i ratificació del Pacte internacional? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. López. 

Sra. ministra té el seu torn per respondre. 

La Sra. Meritxell Mateu:  

Gràcies Sr. síndic. 

No, no s’han encomanat més informes. S’estan 
creuant les dades entre el que suposa la Carta Social 
Europea revisada i el que suposa aquest Pacte, tenint 
en compte la legislació interna i la constitució. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Doncs, continuaríem amb l’ordre del dia establert. 

3. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada per la M. I. Sra. 
Maria Pilar Riba Font, consellera 
general del Grup Parlamentari 
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Socialdemòcrata, per escrit de data 4 de 
novembre del 2008, relativa al Pla 
d’empresa del SAAS. 
Fou registrada amb el número 1406, i s’ha publicat 
en el Butlletí número 63/2008, del 4 de novembre. 

Exposa la pregunta la Sra. Maria Pilar Riba. Teniu la 
paraula. 

La Sra. Maria Pilar Riba:   

Gràcies Sr. síndic. 

El dia 8 de maig d’enguany la ministra de Salut, 
Benestar, Família i Habitatge, la M. I. Sra. 
Montserrat Gil, a demanda de la Comissió 
Legislativa de Sanitat i Medi Ambient, va 
comparèixer davant d’aquesta per tractar sobre el Pla 
estratègic de salut. Van assistir-hi, també, 
acompanyant la ministra, la Sra. Carme Pallarès, 
directora del Departament de Salut, i la Sra. Cristina 
Rodríguez, coordinadora del Pla estratègic. 

Durant aquesta compareixença, van produir-se  
-entre altres- les següents afirmacions: pel que fa al 
SAAS, la Sra. Pallarès comenta que cal elaborar un 
Pla d’empresa del SAAS, un Pla d’empresa que ja es 
troba en la fase final d’elaboració i que una vegada 
finalitzat no hi hauria inconvenient a presentar-lo 
davant la comissió. A demanda de la comissió, la 
Sra. Rodríguez va afirmar que l’acabament del Pla 
estava previst per a finals del mes de juny del 2008. 

Havent transcorregut sis mesos des d’aquella 
compareixença, es pregunta: en quin punt es troba 
l’elaboració del Pla d’empresa del SAAS? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Riba. 

Respon pel Govern la Sra. ministra de Salut. Teniu 
la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, una de les recomanacions del 
Ministeri de Salut en relació amb la reorganització 
necessària dels prestadors de serveis, va ser 
l’elaboració d’un Pla d’empresa per al SAAS 
considerat com una prioritat per millorar l’eficiència 
dels serveis. 

La consultora SANESCO ha estat l’encarregada 
d’acompanyar el SAAS en aquest projecte, i a finals 
del mes de setembre ens va fer arribar el darrer 
informe. 

Aquest informe ha estat enviat a les persones que 
han treballat en aquest projecte, el Comitè de 
pilotatge-, indicant-los que és el document validat 
per la consultora però que es considera que cal 
completar-lo i desenvolupar-lo a nivell intern dins el 
SAAS i també amb la direcció de salut, abans de 
considerar-lo com a definitiu. 

Es proposen un seguit d’accions, i per cadascuna 
d’elles es detalla la seva definició, el valor afegit tant 
pel pacient i el seu entorn com pel SAAS i els 
professionals, i també els recursos necessaris 
especificant si ja existeixen o bé si s’han de crear de 
nous. 

Cal dir que algunes de les accions que contempla el 
Pla d’empresa ja s’han començat a desenvolupar i 
mentre que d’altres estan previstes en el pressupost 
del 2009, com poden ser el desenvolupament de la 
unitat de cures pal·liatives, l’impuls de la radiologia 
intervencionista, millorar l’atenció oncològica, i la 
creació d’una direcció assistencial. 

Preveiem disposar del Pla d’empresa validat pel 
SAAS i també pel ministeri com a molt tard el 
proper mes de gener. En el moment de disposar del 
document final el faré arribar amb molt de gust a la 
Comissió Legislativa de Sanitat i Medi Ambient. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. ministra. 

Sra. Riba té el seu torn per la rèplica. 

La Sra. Maria Pilar Riba:   

Gràcies Sr. síndic. 

Sra. ministra, li agraeixo les explicacions que ens 
acaba de donar i, podem constatar doncs, que el Pla 
d’empresa del SAAS que es trobava en fase final 
d’execució i que havia d’estar acabat a finals del mes 
de juny d’enguany es troba encara, actualment, en 
procés d’acabament. 

Tal com recomana el Pla estratègic de salut, el 
SAAS ha de garantir el millor servei a la població i, 
per això, s’ha de dotar d’una estratègia i d’un 
funcionament coherents amb les prioritats de salut i 
els recursos disponibles mitjançant l’elaboració 
d’aquest Pla d’empresa, eina indispensable per poder 
realitzar plenament la seva missió. 

Avui tenia l’esperança que vostè ens anunciaria que 
aquest Pla està totalment finalitzat... però, no ha 
estat així. 

El meu dubte ara és: es respectarà la data prevista pel 
seu acabament? -la data que ens acaba de donar. Es 
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presentarà com vostè ha dit davant... o sigui, serà 
validat pel SAAS i pel ministeri a finals de gener? 

És la pregunta que m’estic posant. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. Maria Pilar Riba. 

Sra. ministra, té el seu torn per la dúplica. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Gràcies Sr. síndic. 

Com he dit abans, SANESCO ens va presentar el 
Pla a finals del mes de setembre. Nosaltres ens el 
volem fer nostre. És un pla que, evidentment ha fet 
una consultora i les consultores lliuren uns primers 
documents i el que volem és el màxim de consens 
possible amb tots els agents que han intervingut en 
l’elaboració d’aquest Pla. 

Per tant, el que sí que necessitem ara és que aquest 
document es validi pel Comitè de pilotatge. Aquest 
Comitè de pilotatge està format: pels dos presidents 
del col·legi de metges -l’antic president i l’actual 
president-, perquè volem que sigui un pla d’empresa 
coherent i de continuïtat amb la feina que s’havia fet 
amb l’antic col·legi de metges també, per tots els caps 
de serveis i tots els caps d’equip del SAAS, per la 
CASS i també pel ministeri. Per tant, pensem que la 
màxima participació i consens amb aquest Pla 
d’empresa ha de ser una eina d’utilitat pel bon 
funcionament del SAAS i considerem que és 
important que hi hagi el màxim consens. 

Per tant, esperem que durant el mes de gener ja es 
podrà fer efectiu i validar aquest Pla d’empresa del 
SAAS. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Entraríem, doncs, a les repreguntes. 

Sra. Maria Pilar Riba, teniu la paraula. 

La Sra. Maria Pilar Riba:  

Sí, Sra. ministra, ens diu que aquest Pla d’empresa 
ha estat consensuat amb tots els professionals de la 
salut. Ara bé, aquest Pla d’empresa, si bé recordo, 
s’havia d’iniciar ja al setembre del 2007, o sigui, que 
porta un retard considerable. 

Quina ha estat la causa d’aquest retard tan 
considerable? Perquè els documents que ens van 

donar en aquest moment s’havien d’iniciar al 2007 i 
s’havien de finalitzar a finals de l’any passat. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Riba. 

Sra. ministra té el seu torn per respondre. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, també he dit durant la meva explicació que 
nosaltres ja havíem començat diferents actuacions. 
Aquestes actuacions són, pel que fa a nivell del Pla, 
les més avançades, ja s’ha instaurat una unitat de 
cures pal·liatives -ja s’ha fet tot el treball de 
desenvolupament- i es tracta de prestar una atenció 
multidisciplinar. Aquesta nova unitat es durà a 
terme ja properament. Al mes de gener ja es posarà 
en marxa, serà una prova pilot i consistirà en el 
primer semestre, de prova, del 2009, però ja és una 
tasca que s’ha dut a terme dins del Pla de millora 
d’empresa del SAAS. També es vol potenciar a 
nivell domiciliari -tot i que s’iniciarà a nivell de 
l’àmbit hospitalari. També tota la part d’atenció 
oncològica en què hi ha un tractament 
pluridisciplinar. Com és en el cas anterior també 
s’agrupen consultes en una zona específica per donar 
un millor servei al pacient: una consulta d’un metge, 
d’un psicòleg i d’una infermera; i també tota la part 
de radiologia intervencionista que consisteix en què 
durant la radiologia que es fa al pacient es pugui 
també intervenir. 

Tot això també s’ha començat a fer i, per tant, el Pla 
d’empresa, tot i que no es va validar del tot per part 
de SANESCO, sí que s’han dut a terme diferents 
actuacions durant aquest any. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sra. Riba, teniu la paraula. 

La Sra. Maria Pilar Riba:  

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, Sra. ministra, jo també el que li volia demanar és 
que ens hem assabentat de la recent contractació 
d’un professional mèdic que, pel que ens consta, 
s’hauria incorporat als caps directius del SAAS, i 
voldríem saber quines són les seves funcions i 
competències. 
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Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sí, hauríem d’intentar d’encabir les preguntes amb la 
pregunta original, que és l’elaboració del Pla 
d’empresa del SAAS. 

Entendríem que la pregunta aniria per aquí: si estaria 
dins de les funcions del SAAS. 

La Sra. Maria Pilar Riba:  

A veure si aquesta nova incorporació, Sr. síndic, 
forma part justament d’aquest Pla d’empresa. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Molt bé. 

Sra. ministra. 

La Sra. Montserrat Gil:   

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, evidentment també, hi ha la creació d’una 
direcció assitencial -que suposo que es deu referir a 
aquesta nova funció. 

El director assistencial... A veure, el que se li ha 
assignat com a noves funcions dins d’aquesta nova 
direcció assistencial és la gestió de... com que ja 
tenim un nou centre sociosanitari -que properament 
també podrem inaugurar, que és el centre 
sociosanitari El Cedre-, i també la gestió del 
transport sanitari, incrementem també l’amplitud del 
seu àmbit de responsabilitats i, per tant, hem inclòs 
aquesta direcció assistencial per donar cobertura o 
resposta a aquestes noves responsabilitats. 

També hi ha una nova estructura organitzativa de 
futur que ha de garantir la continuïtat assistencial i 
optimitzar amb la màxima eficiència funcional dins 
del SAAS. 

També s’ha de reforçar la coordinació entre la 
direcció mèdica i la direcció d’infermeria en totes les 
vessants del procés assistencial. 

I, també s’ha de millorar la comunicació entre els 
diferents serveis del SAAS i els metges externs. 

La figura de la direcció assistencial és habitual, 
sobretot a Catalunya, en diversos models 
organitzatius i, fins i tot, de la mateixa talla del 
SAAS i, per tant, hem pres aquesta decisió 
intercanviant aquesta direcció assistencial amb una 
direcció mèdica que ja estava instaurada dins del 

SAAS i que hem reconvertit en aquesta direcció 
assistencial. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Sra. Maria Pilar Riba, teniu la paraula. 

La Sra. Maria Pilar Riba:   

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, dins de l’elaboració d’aquest Pla d’empresa, quins 
han estat els canvis que s’han produït, i quins seran 
els que es podran produir en un futur immediat en 
l’estructura, doncs, d’aquest organisme? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Riba. 

Sra. ministra. 

La Sra. Montserrat Gil:   

Bé, una mica ja ho he dit en la meva exposició 
inicial. El que es fa és que es vol afegir tot el que són 
nous recursos, si bé s’han de crear i si no també 
reconduir els que ja tenim creats cap a les noves 
necessitats. 

Cal dir que totes les accions que contempla el Pla 
d’empresa, com bé he dit, algunes d’elles ja s’han 
desenvolupat -com ja he dit el desenvolupament de 
la unitat de cures pal·liatives, l’impuls de la 
radiologia intervencionista, millorar l’atenció 
oncològica i també la creació d’una nova direcció 
assistencial-, tenint en compte, doncs, com bé he dit 
també, la creació del sociosanitari i també tot el 
funcionament del transport sanitari. 

Dins de tot aquest Pla d’empresa també tenim 
contemplada la possible ampliació de l’hospital i, per 
tant, també entraria dins de les novetats o del que 
podria ser el consens que podria donar a terme el 
treball que s’està fent amb els professionals, si cal o 
no, l’ampliació d’aquest hospital. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Sra. Riba. 
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La Sra. Maria Pilar Riba:  

Sra. ministra, quin és actualment l’organigrama del 
SAAS? 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra, hauríem de mirar d’encabir-ho dins de 
la pregunta original. 

Sra. consellera... és que la pregunta original és 
l’elaboració del Pla d’empresa del SAAS. Llavors 
aquesta pregunta quedaria una mica al marge de la 
pregunta original. 

Si pot fer una altra repregunta, si no, passaríem al 
punt següent que va també lligat amb aquesta 
pregunta. 

Continuaríem doncs? Sí? 

Sr. Ricard de Haro, havíeu demanat la paraula? 

El Sr. Ricard de Haro:  

Gràcies Sr. síndic. 

Sra. ministra, parlem d’un pla d’empresa. Ens parleu 
que esteu esperant que sigui validat pel Comitè de 
pilotatge, i d’altra banda, ens diu que ja hi ha punts 
que demana aquest Pla d’empresa o que recomana o 
que diu que s’han de fer, que ja s’estan fent. 

Esperareu a presentar-lo davant la comissió 
parlamentària corresponent, aquest Pla d’empresa, 
quan ja ho tingueu tot fet, o tindreu la cortesia de 
presentar-lo davant de la comissió abans que estigui 
tot desenvolupat? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. de Haro. 

Sra. ministra. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Gràcies Sr. síndic. 

La gosadia l’he tingut sempre... la cortesia, perdó, de 
presentar-lo davant de la Comissió Legislativa de 
Sanitat. 

La veritat és que cada vegada que se m’ha demanat 
he presentat tota la documentació pel que fa al Pla 
estratègic de salut, és la meva responsabilitat i així 
ho he fet. 

He tingut dos compareixences davant la comissió 
legislativa. Tenen tota la informació i tota la 
recollida d’informació i tots els documents que s’han 
validat per part del Govern i també per part de tots 

els professionals que han treballat dins d’aquest Pla 
d’empresa i dins del Pla estratègic de salut, i penso 
que així s’ha fet sempre i així es farà. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sr. de Haro. 

El Sr. Ricard de Haro:  

Concentraré més la repregunta. 

Es presentarà aquest Pla d’empresa abans que es 
desenvolupi tot, o haurem d’esperar, -els 
parlamentaris-, a tenir-ho en coneixement en el 
moment que estigui tot desenvolupat? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. de Haro. 

Sra. ministra. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, en aquest moment com he dit, hi ha un 
document inicial, un document que ha fet una 
consultora i un document que nosaltres pensem que 
s’ha de consensuar amb els professionals d’aquest 
país; professionals que han treballat dins del Comitè 
de pilotatge d’aquest Pla d’empresa i, per tant, 
nosaltres considerem que és molt important que ells 
consolidin i, sobretot, validin aquest Pla d’empresa. 

Evidentment, en el moment que a mi se’m demani 
que em personi davant de la comissió legislativa, i 
presentar tota la documentació que faci falta, ho faré 
com ho he fet sempre. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sr. López havíeu demanat la paraula. 

El Sr. Esteve López:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Sí, Sra. ministra, vostè ens diu que encara s’ha 
d’acabar de consensuar i validar aquest Pla. 
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Tanmateix ens diu també que algunes mesures s’han 
començat a aplicar. 

La pregunta que jo li vull fer és: aquestes mesures, 
que ja s’han començat a aplicar, són mesures que 
s’han consensuat i que s’han validat? 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra. 

La Sra. Montserrat Gil:   

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, són mesures que s’han consolidat, s’han validat, 
s’han treballat i sobretot són a proposta dels 
professionals i del Comitè de pilotatge, que s’han dut 
a terme. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sr. López. 

El Sr. Esteve López:  

Doncs, moltes gràcies Sra. ministra. 

La pregunta seria: seria vostè tan amable, potser, si li 
demanem de fer una compareixença per dir-nos, per 
informar-nos a la comissió quines són, quina part 
d’aquest Pla ja està consensuada i validada i quina 
no? Perquè és clar, vostè ens diu que s’ha de validar i 
s’ha de consensuar i els consellers generals no sabem 
quines són les mesures d’aquest Pla que ja estan 
consensuades i validades i quines no. 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra té el seu torn per respondre. 

La Sra. Montserrat Gil:   

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, jo estaré a l’espera que la Comissió Legislativa de 
Sanitat em demani i, evidentment, jo no tinc cap 
mena de problema per presentar tot el Pla d’empresa 
que s’ha estat duent a terme fins ara. Tenim un 
primer document de la consultora i, evidentment, 
tenim una tasca duta a terme també pels 
professionals que es pot presentar sense cap mena de 
problema. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Alguna altra repregunta? 

Sra. Maria Pilar Riba. 

La Sra. Maria Pilar Riba:  

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, Sra. ministra, li agraïm molt que ens hagi 
presentat tot aquest treball que ja s’ha estat 
realitzant fins ara davant de la comissió. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra, si vol contestar. 

La Sra. Montserrat Gil:  

No, només recordar que, bé, hem fet totes les 
presentacions. Primer, les compareixences han estat 
davant de la Comissió Legislativa de Sanitat i, 
després s’han fet totes les presentacions a nivell més 
públiques, tant la presentació a nivell dels 
professionals com per part de rodes de premsa que 
s’han dut a terme a nivell de tota la població en 
general, però, sempre s’ha tingut en compte, a la 
comissió legislativa, en l’estructura i en el 
desenvolupament d’aquesta tasca de 
desenvolupament del Pla estratègic de salut. Per 
tant, així ho farem i així ho seguirem fent. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sra. González havíeu demanat la paraula. 

La Sra. Mariona González:  

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

Aquesta creació de direcció assistencial també ha 
estat consensuada i validada per tots els 
professionals? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Mariona González. 

Sra. ministra. 
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La Sra. Montserrat Gil:  

Aquesta direcció ha estat consensuada pel Comitè 
de pilotatge, que és el que ha estat treballant 
inicialment amb el Pla d’empresa, que com bé he dit 
-i no em voldria repetir una altra vegada- en formen 
part el col·legi de metges actual, el SAAS, la CASS, 
el ministeri i tots els caps de servei i caps d’equip i 
també el secretariat del Consell de metges del 
SAAS. 

Per tant, és una demanda que es va fer dins del Pla 
d’empresa del SAAS, així es va creure oportú, que hi 
hagués una figura que encapçalés aquesta nova 
direcció assistencial, i s’ha dut a terme aquesta 
proposta. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Doncs, continuaríem amb la pregunta número 4. 

4. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada per la M. I. Sra. 
Maria Pilar Riba Font, consellera 
general del Grup Parlamentari 
Socialdemòcrata, per escrit de data 4 de 
novembre del 2008, relativa a 
l’organització i funcionament del 
ministeri encarregat de la salut. 
Fou registrada amb el número 1407, i s’ha publicat 
en el Butlletí número 63/2008, del 4 de novembre. 

Exposa la pregunta la Sra. Maria Pilar Riba. Teniu la 
paraula. 

La Sra. Maria Pilar Riba:  

Durant aquesta mateixa compareixença també es 
van produir altres afirmacions. 

En una d’elles se’ns va dir que, pel que fa al 
funcionament del Departament de Salut, la  
Sra. Pallarès ens va comentar, doncs, que cal adaptar 
l’organització i el funcionament del ministeri 
encarregat de la salut a les noves responsabilitats de 
planificació, gestió i control del funcionament i 
finançament del sistema de salut i que per això és 
necessari que el ministeri compti amb nous 
professionals degudament capacitats ja sigui 
mitjançant noves incorporacions o amb 
contractacions externes. 

Havent transcorregut també, doncs, des de llavors sis 
mesos es pregunta: en quin punt es troba l’anunciada 

adaptació de l’organització i el funcionament del 
ministeri encarregat de la salut? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies, Sra. Maria Pilar Riba. 

Respon pel Govern la Sra. ministra de Salut. Teniu 
la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Gràcies Sr. síndic. 

Estic contenta perquè estan informats de tot el 
desenvolupament del Pla estratègic de salut i, per 
tant, Sr. de Haro, estigui assabentat que realment 
estic fent la tasca que em correspon. 

Una de les recomanacions del Pla estratègic de salut 
és la reorganització -com bé ha dit la Sra. consellera- 
del Ministeri de Salut, Benestar, Família i Habitatge 
per assumir les diferents responsabilitats bàsiques de 
planificació, avaluació, control i finançament. 

Aquesta tasca s’ha dut a terme des del mes de 
setembre del 2007 al mes de juliol del 2008 que es va 
publicar el decret d’estructuració del ministeri. 

El nou organigrama crea el Servei de coordinació del 
desenvolupament estratègic del ministeri on, 
actualment, s’inscriuen dos tècnics de salut: un 
tècnic responsable del seguiment i implementació de 
les prioritats de salut i de les xarxes de salut -que són 
eines indispensables per a la planificació sanitària- i 
un altre tècnic responsable del disseny d’un pla 
director del sistema d’informació -i ja s’ha començat 
a definir el sistema d’informació lligat al transport 
sanitari també, i a les permanències mèdiques. 

L’organigrama també reorganitza les àrees del 
Departament de Salut per tal que es duguin a terme 
les noves funcions i s’optimitzin al màxim els 
recursos del personal. 

L’àrea “Entorn i Salut” és la responsable de vetllar 
per la seguretat alimentària, l’accés i la qualitat 
d’aigua de consum i la salubritat del medi. 

L’àrea de “Recursos sanitaris” assumeix les funcions 
pròpies del control dels medicaments, la inspecció de 
farmàcies i el registre de centres, serveis i 
establiments sanitaris i sociosanitaris. Alhora, també 
és l’àrea encarregada de noves funcions com són la 
planificació dels professionals de la Salut i, el primer 
pas és actualitzar el registre dels professionals de la 
Salut per tenir tota la informació sobre la demografia 
professional; i la creació també d’una nova cartera de 
serveis. 
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L’àrea de “Promoció, prevenció i vigilància de la 
Salut” és la responsable de les activitats de promoció 
de la Salut entre les quals s’inclou el Pla nacional 
contra les drogodependències; la prevenció de la 
malaltia amb accions tan rellevants com el programa 
i les campanyes de vacunació, i la vigilància 
epidemiològica tant de les malalties de declaració 
obligatòria com de les malalties cròniques. 

El laboratori central de salut pública continua 
ampliant la seva cartera de serveis per donar resposta 
a les demandes de l’Administració i, a part de les 
analítiques que requereix el Departament de Salut, 
el laboratori dóna serveis també a altres 
departaments com són Medi Ambient, Agricultura, 
Justícia i Cultura, entre altres. 

I, per últim, es realitza un treball conjunt de tot el 
personal del ministeri en el desenvolupament de la 
cooperació sanitària tant amb els països veïns -amb 
preparació d’acords i convenis específics com es va 
fer amb la OMS-, així com un seguiment del conveni 
bianual també signat amb la OMS així com amb 
altres organismes internacionals. I, per altra part la 
direcció de Salut du a terme la preparació del dossier 
de contractualització. 

Aquesta reorganització permet el desenvolupament 
de les noves funcions del ministeri de forma 
progressiva. 

Gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. ministra. 

Sra. Maria Pilar Riba té el seu torn per la rèplica. 

La Sra. Maria Pilar Riba: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, Sra. ministra gràcies, doncs, per tota aquesta 
informació que ens acaba de donar. 

Segons les principals conclusions del diagnòstic 
elaborat pel Pla estratègic de salut, el ministeri 
encarregat de la salut no assumeix les seves funcions 
bàsiques de planificació, de control i de finançament. 

És el ministeri que ha de definir la política sanitària 
del país i de dirigir el sistema de salut, així com 
també garantir un sistema equitatiu accessible per a 
tots. 

Ens acabem d’assabentar que aquest ministeri ja 
assumeix algunes de les funcions que li pertoquen. 
Podem constatar, però, que d’ençà la seva 
compareixença davant la Comissió Legislativa de 
Sanitat i Medi Ambient, d’ara fa sis mesos, gairebé 

no s’ha avançat en la realització de les accions que 
s’havien de dur a terme. 

També podem constatar el gran endarreriment que 
conta el desplegament del Pla estratègic de salut en 
les seves accions programades a curt i mitjà termini. 

Sra. ministra, ens preocupa molt que no es respecti el 
calendari que fixa el Pla estratègic. No serà per 
manca de voluntat de l’executiu? O, per quina altra 
raó? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Sra. ministra té el seu torn per la dúplica. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, jo no estic d’acord amb el que ha dit la  
Sra. consellera. Evidentment, nosaltres estem seguint 
el calendari. 

Jo penso que aquí s’està fent molta feina dins del 
desenvolupament del Pla estratègic de salut. Hem 
presentat, en un inici, tot el Pla d’empresa del SAAS 
i, ara, hem presentat també tota la nova 
reorganització del ministeri. 

S’ha reorganitzat àrea per àrea, per tant, s’ha fet una 
tasca interna molt important i, per tant, jo no estic 
d’acord en què no s’ha dut a terme ni s’ha complert 
el calendari establert. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. ministra. 

Entraríem, doncs, al torn de les repreguntes. 

Sra. consellera Maria Pilar Riba, teniu la paraula. 

La Sra. Maria Pilar Riba:  

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, Sra. ministra, segons el calendari que tinc aquí 
davant hi ha un endarreriment molt important ja 
que el Pla d’empresa del SAAS s’havia d’haver 
finalitzat al desembre del 2007 -cosa que no ha estat 
feta-, ja que el ministeri hauria d’haver firmat els 
contractes amb els professionals, els contractes amb 
el SAAS i els contractes amb la CASS. Aquests 
contractes s’havien d’haver firmat ja, segons el 
calendari que se’ns va donar, al febrer del 2008. 
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O sigui, que pel moment, de tot això no se’ns n’ha 
parlat. Jo suposo que el més calent està a l’aigüera... 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. consellera. 

Sra. ministra té el seu torn per respondre. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, el més calent em sembla que ho he presentat 
avui. 

Hi ha una feina interna molt important juntament 
amb la feina que es fa el dia a dia dins del ministeri, 
evidentment. Estem parlant dels mateixos recursos 
humans i, evidentment, jo penso que la tasca, tot i 
que potser s’ha endarrerit en els mesos que vam 
presentar el primer calendari, s’ha dut a terme amb 
les consideracions oportunes. 

Per tant, jo penso que tot el programa indicat dins 
del calendari s’està treballant amb ell i s’estan fent 
totes les tasques que s’indicaven dins del Pla 
estratègic de salut. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Alguna altra repregunta? 

Sra. Maria Pilar Riba. 

La Sra. Maria Pilar Riba:  

Gràcies Sr. síndic. 

Sra. ministra, ens ha dit que s’havia procedit a la 
reoganització, doncs, del ministeri encarregat de la 
salut i que s’havien contractat dos tècnics de salut i 
un tècnic pel Pla director, sistema d’informació, etc. 

Doncs, aquests tres tècnics són noves contractacions 
o són personal que ja figurava dins del ministeri -que 
ja treballaven dins del ministeri i s’havien de formar? 

Tenia entès qualsevol de les dues possibilitats, o 
sigui, si em pot aclarir això, si us plau. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Sra. ministra té el seu torn per respondre. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Sí, dins del nou organigrama, quan em parla de la 
creació dels dos tècnics, són dos persones que ja 
estaven dins del ministeri, l’única cosa que s’ha fet és 
reconduir el seu lloc de treball. 

El ministeri compta dins de la seva plantilla de dos 
metges, perquè era un tema també del qual ja se 
n’havia parlat quan vam presentar el Pla estratègic 
de salut, que actualment desenvolupen en el marc 
d’una relació especial, un d’aquests dos metges, les 
accions de seguiment de les prioritats de salut, 
desenvolupament del treball en xarxa i col·laborar 
també en la cartera de serveis sociosanitaris; i, l’altre 
metge que està com a tècnic de salut pública dins de 
l’àrea de promoció, prevenció i vigilància de la salut. 
Per tant, l’única cosa que hem fet és reconduir dues 
persones internes dins del ministeri i especialitzar-les 
més com a tècniques dins d’aquestes dues àrees. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sra. Maria Pilar Riba. 

La Sra. Maria Pilar Riba: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, el Pla estratègic de salut també recomanava que 
es creés un secretariat general per facilitar la 
col·laboració entre el sector sanitari i el sector social 
o mèdic-social. 

S’ha creat aquest organisme? 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Sí, de fet, bé, ho hem anat dient -no sé si s’ha entès. 
S’està treballant en un model sociosanitari -perquè, 
evidentment, ja tenim un servei i un centre 
sociosanitari-, i s’està treballant en xarxa amb aquest 
model i pensem que és el que s’ha de seguir 
aprofitant, no? com a model. 

Penso que és un dels objectius del ministeri, s’ha de 
treballar amb coherència, s’ha de treballar de forma 
molt més eficient opitimitzant al màxim els recursos 
i, per tant, el que estem fent és treballar amb aquest 
model sociosanitari dins del mateix ministeri. 
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Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sra. Maria Pilar Riba. 

La Sra. Maria Pilar Riba:  

Gràcies Sr. síndic. 

També ens podria dir si s’han realitzat avaluacions 
anuals sobre l’evolució dels diferents convenis quant 
a cooperació sanitària? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Montserrat Gil:   

Sí, gràcies Sr. síndic. 

A veure, fa aproximadament una setmana, ens vam 
reunir amb la Generalitat i, evidentment, estem 
tractant i estem treballant, tenim bones relacions de 
cooperació internacional tant amb França, com amb 
Espanya, com amb la OMS. S’està treballant amb 
aquesta col·laboració internacional i a nivell dels 
nostres estats veïns. I, com bé he dit abans també 
s’està duent a terme tot el seguiment via anual dels 
convenis signats amb la OMS i amb els nostres 
col·laboradors tant espanyols com francesos. 

Per tant, estem amb un seguiment i amb una 
continuïtat de compliment d’aquests acords i 
d’aquests convenis i, per tant, estem complint amb 
tota la col·laboració a nivell internacional. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Continuaríem amb l’ordre del dia establert. 

5. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Carles 
Blasi Vidal, conseller general del Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit 
de data 4 de novembre del 2008, relativa 

a la coordinació entre CENMA i el 
Servei de meteorologia del Govern. 
Fou registrada amb el número 1408, i s’ha publicat 
en el Butlletí número 63/2008, del 4 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Carles Blasi. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Carles Blasi:   

Gràcies Sr. síndic. 

Després de l’episodi de precipitacions intenses del 
passat dia 1 d’agost i de l’informe elaborat pel Centre 
d’Estudis de la Neu i la Muntanya d’Andorra 
(CENMA), semblaria que aquest actua 
unilateralment, ignorant l’existència del Servei de 
meteorologia del Govern. 

Alhora estem observant la proliferació d’estacions 
meteorològiques instal·lades pel CENMA, així com 
una estació sismològica. 

Atès l’exposat es pregunta: l’activitat del CENMA, 
pel que fa a les dades meteorològiques, es porta a 
terme en coordinació amb el Servei de meteorologia? 
O pel contrari s’està davant una duplicació d’aquest 
servei? O potser es pretén suprimir el Servei de 
meteorologia del Govern? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Blasi. 

Respon pel Govern el Sr. ministre d’Economia. 
Teniu la paraula. 

El Sr. Joel Font: 

Gràcies Sr. síndic. 

Pel que fa a la primera pregunta, sí que es coordinen: 
són dos serveis complementaris i relacionats. 

El CENMA realitza estudis de recerca relacionats 
amb la neu i amb la muntanya utilitzant les eines i 
mitjans que són les estacions de meteorologia que 
considera necessaris per desenvolupar els estudis 
escollits. 

El Servei de meteorologia del Ministeri d’Economia 
realitza la predicció meteorològica i constata un 
històric de dades de meteorologia. Des del Ministeri, 
es va signar en el seu moment, un conveni amb 
Méteo France l’any 1980, per oferir un butlletí diari 
validat i corregit sobre la predicció meteorològica i 
allaus. 

En relació amb la segona pregunta, no es dupliquen, 
tot el contrari, són dos serveis complementaris: el 
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CENMA realitza tasques de recerca i de servei, i el 
Servei de meteorologia del Ministeri realitza tasques 
de predicció meteorològica. Independentment, cada 
servei, pot publicar per a la informació de 
l’administrat el resultat de la seva tasca. 

Pel que fa a la tercera, no es pretén suprimir, és un 
servei necessari tant a nivell de recollida de dades 
històriques com de predicció meteorològica, molt 
consultat per part de la població: uns tres mil quatre-
cents usuaris diaris en general, i amb creixement 
constant en funció de les noves necessitats del país. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. conseller Carles Blasi, té el seu torn per la rèplica. 

El Sr. Carles Blasi:   

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, en primer lloc me n’alegro que respongui 
negativament a la meva última pregunta, és a dir, 
que continuarà en funcionament el Servei de 
meteorologia del Govern. 

Però, és clar, quant al que m’ha contestat abans tinc 
els meus dubtes. És a dir, justament he fet la 
pregunta perquè entenc que no hi ha un 
encreuament de dades, o no s’utilitzen, potser, 
adequadament. És a dir, l’informe aquest que va fer, 
el 7 d’agost, el CENMA sobre aquest episodi 
d’aquest aiguat, doncs, ignorava totalment l’estació 
meteorològica que estava justament damunt l’edifici 
de la Duana, amb el qual es va produir un informe, al 
meu entendre, poc rigorós i que va portar a 
confusió... o pot portar a confusió. 

Després, també ens preocupa si és que s’està 
duplicant el servei o cadascú fa la feina una mica pel 
seu costat. Ens trobem, doncs, que el Servei de 
meteorologia del Govern gestioni unes estacions i el 
CENMA n’està instal·lant unes quantes, no sabem 
quantes, fins i tot ha instal·lat una estació 
sismològica quan a Andorra ja n’hi havia una. N’hi 
ha una funcionant i no sabem si és que hi ha algun 
problema, doncs, perquè ens estranya que a Andorra 
amb les dimensions que té el país necessitem dos 
estacions sismològiques, i és clar, això són diners 
d’inversió, en primer lloc, i després per fer-ho 
funcionar. 

Em sembla molt bé que el CENMA realitzi, doncs, 
tasques més científiques i de predicció de models, 
etc., però bé, en tot cas, l’actuació fins a aquest 
moment, ens donava la sensació que estaven actuant 
cadascú pel seu costat sense coordinar-se, sense 

parlar-se ni tan sols, amb la qual cosa essent dos 
serveis -o un organisme i un servei- del mateix 
govern, em sembla una mica absurd. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Carles Blasi per la seva intervenció. 

Sr. ministre té el seu torn per la dúplica. 

El Sr. Joel Font:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, pel que fa a l’informe que es va penjar a la web 
del CENMA, l’únic petit detall que es va descuidar 
el CENMA és que -i que després es va fer una nota 
d’aclariment- i és que a l’estació d’Aixàs van caure 
32,4 litres, és cert! Però, en canvi, a cinc quilòmetres 
i mig, on va haver-hi la torrentada al riu Runer, hi 
van caure 63,8 litres. I, precisament es va fer un 
aclariment per aquesta petita nota que es va 
descuidar, en el seu moment, el CENMA. 

Però, en cap moment i en tot moment vam estar el 
Ministeri d’Economia i el CENMA en contacte, 
precisament, per aquest informe que es va fer. 

Pel que fa a les estacions meteorològiques, és veritat 
que n’hi ha, i se n’han muntat unes quantes més, 
però precisament quan totes estiguin en 
funcionament totes aniran entrellaçades i, 
precisament, el que es farà com es fa fins ara, es tenir 
molta més informació de la que es té avui per poder-
la passar i per poder fer més bona predicció. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Entraríem, doncs, a les repreguntes. 

Sr. Carles Blasi. 

El Sr. Carles Blasi:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, doncs, he d’entendre que el CENMA amb 
aquestes estacions que està instal·lant, no solament 
les utilitzarà pels seus estudis de recerca sinó que al 
moment, seran trameses al Servei de Meteorologia 
del Govern, el qual en farà la tramitació habitual a 
Méteo France, perquè aquesta faci els butlletins de 
predicció? 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. conseller. 

Sr. ministre. 

El Sr. Joel Font:  

Sí, sí, així mateix. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Doncs, continuaríem amb l’ordre del dia establert. 

6. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Víctor 
Naudi Zamora, conseller general del 
Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 
escrit de data 4 de novembre del 2008, 
relativa als treballs d'instal·lació i 
muntatge d'un giny a la zona de Perafita. 
Fou registrada amb el número 1409, i s’ha publicat 
en el Butlletí número 63/2008, del 4 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Víctor Naudi. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Víctor Naudi:  

Gràcies Sr. síndic. 

Formularé la pregunta que també està relacionada 
amb els serveis meteorològics encara que, en una 
altra vessant. 

Doncs, la pregunta és la següent: a mitjans del passat 
més de setembre, per encàrrec del Govern, es 
dugueren a terme uns treballs d’instal·lació i 
muntatge d’un giny força aparatós, probablement 
una estació meteorològica, situat a l’alta muntanya 
dins el territori declarat Patrimoni Cultural de la 
Humanitat, i més concretament a la zona de Perafita 
prop dels estanys del mateix nom. 

És curiós i estrany que els comuns afectats i més 
particularment el d’Escaldes-Engordany, mentre no 
s’acordi un pla de gestió conjunt, s’abstenen de dur a 
terme treballs de manteniment dels camins, de les 
barraques, com també ho fan els cortalans amb les 
bordes i parets de tanca, -que tot sigui dit de passada 
necessiten una millora urgent-, el mateix Govern es 
dediqui a realitzar treballs i construccions per 
compte propi de realitzacions si més no 
qüestionables que alteren el medi natural. 

Ateses les consideracions exposades es pregunta: 
quins han estat els motius, si és que n’hi ha, de 

procedir amb tanta celeritat per dur a terme aquests 
treballs abans de l’aprovació del Pla de gestió 
conjunt, han participat en la decisió o si més no, han 
estat informats els comuns concernits? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Naudi. 

Respon pel Govern el Sr. ministre de Cultura i 
Turisme. Teniu la paraula. 

El Sr. Juli Minoves:  

Sí, moltes gràcies, Sr. síndic. 

Seguint els preceptes de la Llei del patrimoni cultural 
i, vist que el Pla de gestió de la vall del Madriu-
Perafita-Claror, encara no ha estat aprovat, el 16 de 
juliol del 2008 el CENMA de l’Institut d’Estudis 
Andorrans va demanar l’autorització al ministeri 
titular de la cultura per a la instal·lació d’una estació 
meteorològica a la vall del Madriu-Perafita-Claror 
prop dels estanys de la Nou i de Perafita. 

Aquestes instal·lacions han de permetre juntament 
amb altres aparells que s’instal·lin en altres indrets 
d’Andorra de caracteritzar el clima del nostre país. 
Les dades recollides per aquesta estació tenen un 
interès clar pels estudis científics que es realitzen al 
Principat d’Andorra i també doncs, evidentment, a 
la vall del Madriu. 

El motiu per haver dut a terme aquestes 
instal·lacions són, d’una banda, l’interès públic i 
científic d’aquestes instal·lacions i, justament per 
aquest interès públic i científic, i a part tots els 
estudis que està realitzant en aquests moments el 
CENMA, el ministeri titular de la cultura va 
autoritzar el 21 de juliol del 2008 la instal·lació dels 
dos aparells. 

L’informe d’autorització va determinar uns colors 
específics amb els quals calia pintar els aparells a fi 
d’evitar el seu impacte en el paisatge, demanant 
també que s’efectuessin els ajustaments cromàtics 
necessaris in situ per millorar tota la seva integració, i 
prèviament l’autorització als serveis tècnics del 
Ministeri de Cultura que van tenir cura de verificar 
que les instal·lacions no afectessin cap estructura 
arqueològica, i que la seva instal·lació no modifiqués 
ni contaminés, en cap cas, el terreny natural amb 
una variant important que és que són perfectament 
reversibles, és a dir, es poden treure quan es vulgui. 

Paral·lelament l’Institut d’Estudis Andorrans va 
informar-ne també per carta als comuns respectius  
-i d’això en parlaré. Però, un altre motiu també que 
va motivar, doncs, aquesta instal·lació és que calia 
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fer-ho abans de la tardor per qüestions del clima, 
calia instal·lar-ho durant l’estiu per qüestions del 
clima i per poder, doncs, ja monitoritzar el clima de 
tardor i evitar també de treballar, doncs, a partir de 
la tardor o l’hivern. 

Han estat informats els comuns concernits. 

El 16 de juliol del 2008 el director de l’Institut 
d’Estudis Andorrans va adreçar una demanda, 
doncs, al ministeri encarregat de la cultura 
demanant l’autorització per a la instal·lació d’aquesta 
estació meteorològica. 

En data 21 de juliol del 2008 el ministeri va 
respondre a la demanda amb l’informe de la cap 
d’àrea d’inventari i conservació, amb caràcter 
favorable a la instal·lació. I el 6 d’agost del 2008 el 
director de l’Institut d’Estudis Andorrans va adreçar 
una carta als cònsols comunicant que preveien 
instal·lar una estació meteorològica al sector dels 
Clots del Port dins de la vall del Madriu-Perafita-
Claror i que s’havia rebut l’autorització del ministeri 
titular de la cultura per dur-la a terme. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sr. ministre. 

Sr. Víctor Naudi té el seu torn per la rèplica. 

El Sr. Víctor Naudi:   

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, Sr. ministre, ha respost parcialment a la pregunta 
i a altres qüestions que també volia comentar. 

Ens ha dit que les qüestions de la rapidesa d’execució 
eren degudes al temps -s’havien de fer abans de la 
tardor- i la meva pregunta anava més aviat 
encaminada a, per quins motius s’havia fet tan de 
pressa tenint en compte que els mateixos estudis del 
CENMA ja preveien tot un seguit, una xarxa 
d’estacions en diferents llocs del país. 

Per tant, la pregunta era la següent, i em referiré 
després a les repreguntes: per què s’ha escollit 
aquesta zona i no una altra tenint en compte que 
aquesta zona està pendent d’un pla de gestió? 

A més a més, afegiré dins de la rèplica, que ens ha 
dit que tenien tots els permisos escaients -el 
CENMA va donar els permisos al Govern-, i va 
informar als comuns concernits. Bé, aquests comuns 
els van informar tard, tinc entès, i tant és així que el 
director de l’Institut d’Estudis Andorrans, amb 
posterioritat o pocs dies abans de fer els treballs va 
enviar una carta als comuns, primer demanant 
excuses perquè únicament havia informat que no 

havia demanat permís i en aquesta mateixa carta 
demanava el permís d’aquests treballs. 

Si em pot explicar com van anar els fets més 
concretament? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Naudi. 

Sr. ministre té el seu torn per la dúplica. 

El Sr. Juli Minoves:   

A veure, l’article 16.3 de la Llei 9/2003 del patrimoni 
cultural d’Andorra estableix que la declaració d’un 
paisatge cultural, com a bé d’interès cultural, obliga a 
les administracions afectades a elaborar un 
instrument de protecció, ús i gestió on es precisin els 
criteris que han de regir les intervencions sobre 
aquest bé. 

L’article 14.3 de la Llei estableix també que mentre 
aquest instrument de protecció, ús i gestió no hagi 
estat aprovat cal l’autorització prèvia i preceptiva del 
ministeri titular de la cultura per a les obres i 
intervencions que es volen dur a terme en el paisatge 
cultural declarat. 

Un cop aprovat aquest instrument -que encara no ha 
estat aprovat-, l’autorització de les obres correspon a 
l’administració que sigui competent amb un informe 
previ i preceptiu del ministeri titular de la cultura. 

Ni els preceptes de la Llei 9/2003 -i això també ho 
voldria aclarir amb relació al preparat de la seva 
pregunta-, ni el mateix ministeri encarregat de la 
cultura pressuposen que les intervencions de 
manteniment o altres obres específiques que es 
vulguin dur a terme a la vall hagin de quedar en 
suspensió fins que no estigui aprovat l’instrument de 
protecció, ús i gestió que els comuns afectats han 
d’establir. 

En aquest mateix sentit, per exemple, al mes de 
desembre del 2005 vaig trametre a tots els comuns 
afectats i competents de la vall del Madriu-Perafita-
Claror, també als ens públics FEDA i CAPESA, una 
carta en la que vaig especificar que quedaven 
exclosos de l’autorització prèvia del ministeri titular 
de la cultura tots els treballs de gestió i administració 
ordinària dels béns comunals i els treballs i 
actuacions ordinaris de gestió i explotació. 

I també, referir-me una mica, doncs, amb el que 
vostè exposa, en l’exposat justament de la pregunta, 
pel que fa al manteniment dels camins, de les 
cabanes o de les bordes i parets de tanca que 
requereixen intervencions, la inexistència d’un pla 
de gestió no ha de ser cap impediment perquè es 
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facin, ans el contrari, justament en aquesta carta de 
l’any 2005, del desembre del 2005, ho explicava. Cal 
continuar amb el manteniment, la restauració 
d’aquells béns immobles que contribueixen a recolzar 
el significat de la vall i que han justificat la seva 
inscripció al Patrimoni Mundial de la UNESCO com 
a paisatge cultural i també la declaració d’Andorra 
del bé d’interès cultural. 

Per tant, les intervencions ordinàries que es poden 
fer a la vall amb caràcter científic i reversible, com 
en aquest cas, són possibles. Les quines fan..., doncs, 
puguin fer els comuns pel manteniment ordinari ja 
en aquesta carta se’ls va eximir de qualsevol petició 
prèvia perquè és manteniment ordinari i no caldria, 
doncs, aquesta autorització. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sr. ministre. 

Entraríem, doncs, al torn de les repreguntes. 

Sr. Víctor Naudi, teniu la paraula. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, Sr. ministre, ens ha exposat aquí com a bon 
coneixedor dels passos a seguir que els comuns 
poden actuar, evidentment. El que passa és que de la 
mateixa manera... per què el ministeri va tirar... -ja 
que coneix molt bé els passos a seguir- per què el 
ministeri va endegar o va tirar endavant els treballs 
únicament enviant una carta informativa als comuns 
i, amb aquesta celeritat, acte seguit quan es va 
adonar que havia obviat de demanar el preceptiu 
permís als comuns per dur a terme els treballs, va 
enviar una carta? Per què tanta celeritat en aquest 
cas? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Naudi. 

Sr. ministre té el seu torn per respondre. 

El Sr. Juli Minoves:  

A veure, l’Institut d’Estudis Andorrans està 
procedint, doncs, justament a estudiar el clima, a fer 
recerca sobre el clima i a fer recerca també sobre la 
natura del país, i totes les recerques científiques que 
té encomanades aquest institut, i aquestes estacions 
que instal·la en tot el país són necessàries per 
justament tirar endavant tots aquests estudis. 

Per poder-ho fer, l’institut -pel que tinc entès- va 
tirar endavant el procediment habitual, i degut a què 
no hi ha un instrument de gestió de la vall en aquest 
moment que està aprovat... “Mentre aquest instrument 
de protecció, ús i gestió no estigui aprovat...” diu l’article 
14.3 de la Llei “... cal l’autorització prèvia preceptiva 
del ministeri titular de la cultura per les obres i 
intervencions que es volen dur a terme en el paisatge 
cultural declarat”, i diu també la Llei que “Un cop 
aprovat aquest instrument l’autorització de les obres 
correspon a l’administració que sigui competent, amb 
informe previ preceptiu del ministeri titular de la 
cultura”. 

Per tant, és el ministeri titular de la cultura el que va 
emetre l’autorització corresponent i va controlar que 
la intervenció es faci respectant les característiques i 
la naturalesa dels béns. 

Això dit, evidentment seria molt bo i és important 
que aquest Pla de gestió estigui fet al més aviat 
possible. Ja sabem que estem fora de termini -ja que 
la Llei donava un termini de divuit mesos, si no 
m’equivoco-, que al gener es va cloure aquest 
termini i que caldria, doncs, disposar d’aquest Pla de 
gestió. Tres comuns en van acceptar un... 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre per la seva resposta. 

Lamento el temps que és el que ens marca. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sr. Víctor Naudi. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, tornaré, en tot cas, a comentar la pregunta. 

Sr. ministre, suposo que vostè és coneixedor de la 
sentència del Tribunal Constitucional sobre el 
conflicte de competències en la qual es diu que, 
segurament, el Govern pot actuar preceptivament. El 
que passa és que no exclou que hagi de demanar els 
permisos per dur a terme els treballs amb els comuns. 

En aquest cas, vostès ho van fer... ho van fer tard. 
Ho van fer, però ho van fer quan ja s’havia consumat 
el fet. 

Jo penso que en un cas així, en un tema delicat com 
aquest que tantes vegades ha evocat el retard 
d’aquests comuns per elaborar el Pla de gestió  
-i penso que ja ho estan fent-, penso que el ministeri 
hagués hagut d’actuar amb més mà esquerra, amb 
més sentit de col·laboració i no tirar pel dret com ho 
van fer. 
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I, tornaré a repetir la pregunta: per què van actuar 
directament i sense -a part d’informar-los- demanar 
el parer als comuns i demanar l’autorització. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Naudi. 

Sr. ministre té el seu minut per respondre. 

El Sr. Juli Minoves:  

Sí, moltes gràcies, Sr. síndic. 

Sí, conec la sentència i, fins i tot, tinc una còpia aquí 
i també la Llei i, la Llei diu el que diu en aquest 
article 14.3, doncs, que li he explicat que mentre no 
hi hagi el pla de gestió, correspon al ministeri 
encarregat de la cultura donar l’autorització. Quan 
hi hagi el Pla de gestió, evidentment, les 
autoritzacions seran donades per les administracions 
que siguin competents, com diu la Llei. 

Aquí, el que cal realment és que el Pla de gestió 
arribi ben aviat. I, ho començava a dir abans i ho 
voldria tornar a reiterar, perquè és necessari que per 
evitar qualsevol interpretació, reinterpretació, etc., 
doncs, de la Llei o de la sentència, etc., estigui la 
gestió en les mans del que ha d’estar. El Govern no 
ha d’estar en aquesta gestió de la vall del Madriu 
indefinidament. I si vostè recorda que jo he fet 
diverses gestions prop dels comuns, ja després de les 
eleccions comunals darreres, per demanar que hi 
hagi celeritat en l’aplicació i en la creació d’aquest 
Pla de gestió, vaig adreçar una carta recentment 
també al Comú d’Escaldes per saber com estaven 
treballant, justament, amb els altres tres comuns que 
ja havien aprovat un pla de gestió per trobar una 
manera de convergir amb aquests plans de gestió i 
que arribin al final, i vaig declarar públicament, 
darrerament que deixava doncs, una sèrie de temps, 
sembla prudencial i amb mà esquerra, com vostè diu, 
per justament que puguin entendre que puguin 
arribar a un pla de gestió conjunt. Això és el que cal 
i, aquí no hi haurà cap dificultat d’interpretació de la 
Llei o de la sentència, etc., com diu vostè. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta. 

Sr. Carles Blasi. 

El Sr. Carles Blasi:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, l’Institut d’Estudis Andorrans fa molts estudis 
però potser n’hauria de fer un sobre la realitat 
jurídicoadministrativa d’aquest país. I, potser també, 
de pas, que s’afegís al Ministeri de Cultura. 

Independentment que hi hagi una Llei de patrimoni 
cultural, que el Pla de gestió de la vall del Madriu no 
estigui acabat, doncs, bé... el Pla de gestió serà d’una 
manera, actualment serà d’una altra però, aquí, del 
que estem parlant és que en un cas amb llei o sense 
llei, i amb pla de gestió o sense pla de gestió, la 
titularitat d’aquests terrenys no canvia. I vostès el 
que han fet és posar-se a fer obres a casa d’una 
persona que ens demanava llur permís. És a dir, 
vostès han instal·lat aquests aparells sense demanar 
als propietaris d’aquests terrenys el permís per 
instal·lar-los... això ho hauria de saber l’Institut 
d’Estudis Andorrans i ho hauria de saber el Ministeri 
de Cultura quan vostès van examinar i van donar el 
foc verd a l’Institut d’Estudis Andorrans per fer la 
instal·lació, doncs, tenien d’haver dit: “Bé, i el 
propietari ja està d’acord en què li posem aquest aparell 
aquí?”. És d’això del que estem parlant. 

El Pla de gestió tots el voldríem i quan abans millor, 
però, la qüestió és aquesta, bé... per desconeixement 
o no sé per quin motiu, doncs, han fet aquesta 
instal·lació sense obtenir el permís. D’això estem 
parlant també. 

Com que a la documentació que es va trametre als 
comuns, l’informe del CENMA és un informe 
d’aquests que... 

El Sr. síndic general: 

Si pogués anar fent la repregunta... és que estem fora 
del temps. 

El Sr. Carles Blasi:  

Sí, és un informe de tallar i pegar, amb la qual cosa 
hem pogut deduir que hi ha altres instal·lacions fetes 
a altres parròquies, concretament a Ordino que es 
menciona en aquest informe, -i no té res a veure 
l’Estanyó amb la vall del Madriu-, es pregunta: en les 
altres parròquies s’ha seguit el mateix procediment? 
És a dir, s’ha fet la instal·lació i després s’ha informat 
al comú? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Blasi per la seva repregunta. 

Sr. ministre. 
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El Sr. Juli Minoves:  

Sí, la informació que tinc és que el director de 
l’Institut d’Estudis Andorrans, per cada instal·lació 
d’aquest tipus ha seguit el procediment que creia 
corresponent. En aquest cas, ha seguit aquest que els 
hi he indicat i en el cas dels altres comuns tinc la 
confiança que així ho ha fet. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sr. Carles Blasi, per repreguntes. 

El Sr. Carles Blasi:   

Té la confiança però no té la certesa, i ja li dic jo, 
informi-se’n amb el director de l’Institut d’Estudis 
Andorrans i que li confirmi que és el que ha fet, 
perquè jo tinc entès, doncs, que s’ha fet un 
conveni... que s’ha fet un conveni amb un altre 
comú en el qual s’ha establert... I, jo suposo que no 
hi haurà cap inconvenient per part dels comuns 
afectats en aquest cas, però, avui en dia els comuns 
estarien en tot el seu dret de fer retirar aquesta 
instal·lació -cosa que estic també convençut que no 
faran-, i suposaria una pèrdua d’energia, de temps i 
de diners. 

El que li pregunto és que si: a partir d’ara, sense que 
es faci cap estudi aprofundit, l’Institut d’Estudis 
Andorrans i els departaments corresponents del 
Ministeri de Cultura, poden informar-se sobre els 
procediments a seguir? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Blasi per la seva repregunta. 

Sr. ministre. 

El Sr. Juli Minoves:   

Sí, l’Institut d’Estudis Andorrans normalment 
segueix els procediments que creu que ha de seguir i, 
en aquest cas, doncs, va seguir el quin corresponia 
d’acord amb la Llei. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Doncs, continuaríem amb l’ordre del dia. 

7. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Josep 
Dallerès Codina, conseller general del 
Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 
escrit de data 4 de novembre del 2008, 
relativa a les competències i funcions del 
Sr. Benoit Melon, personal de relació 
especial del Departament de Cultura. 
Fou registrada amb el número 1410, i s’ha publicat 
en el Butlletí número 63/2008, del 4 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Josep Dallerès. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Josep Dallerès:  

Gràcies Sr. síndic. 

El passat 14 d’octubre vam rebre la relació dels 
assessors i del personal de relació especial que 
presten els seus serveis al Govern. 

Al Departament de Cultura hi figura, com a personal 
de relació especial l’any 2008, el Sr. Benoit Melon 
amb una retribució mensual de 10.389,53 euros. I 
l’any 2007 hi figurava amb una retribució mensual de 
9.692,29 euros més el telèfon. 

Atès l’exposat, es pregunta: quines són les 
competències, funcions i dedicació del Sr. Melon? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Dallerès per la seva pregunta. 

Respon pel Govern el Sr. ministre Portaveu i de 
Cultura. Teniu la paraula. 

El Sr. Juli Minoves:  

Sí, moltes gràcies Sr. síndic. 

A veure, el Sr. Benoit Melon és un funcionari de 
l’Estat francès, professor d’arquitectura i Mestre de 
Conferència a l’escola nacional superior 
d’arquitectura, diplomat també en Belles Arts, al 
Centre d’estudis superiors d’història i conservació de 
monuments històrics, és el que en diuen Architecte de 
Bâtiments de France -arquitecte dels grans edificis 
francesos-, ha estat conservador de la gruta de 
Lascaux a la Dordogne -un dels grans monuments 
francesos-, i també encarregat de tot el departament 
de l’Aude -conservador, entre altres, de la ciutat de 
Carcassona, coordinador de les accions sobre el 
Canal du Midi, el Canal du Midi és un dels béns 
inscrits a la llista del patrimoni mundial,- i ha 
treballat en la implantació de més de cinquanta 
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zones de protecció del patrimoni arquitectònic urbà i 
paisatgístic a l’Estat francès, és oficial de les arts i de 
les lletres amb felicitacions de la inspecció 
d’arquitectura francesa de l’any 2007. 

Funcions i dedicacions al ministeri: a veure, per 
recordar una mica el Sr. Melon, ja a l’any 2003, 
formava part de l’equip que el Ministeri de Cultura 
francès va formar, per assessorar puntualment al 
Ministeri de Cultura d’Andorra sobre els inicis dels 
entorns de protecció dels monuments. 

Al 2006 vaig demanar al Ministeri de Cultura 
francès que el Sr. Melon, -que és un dels més alts 
funcionaris d’aquell ministeri-, pogués venir a 
Andorra en comissió de serveis de l’Administració 
francesa, en “détachement” que en diuen, i amb un 
contracte que invoca el Conveni de cooperació 
administrativa que tenim amb França des de l’any 
2001. 

Al mateix moment, el ministre de Cultura francès, el 
Sr. Renaud Donnedieu de Vabre, vol nomenar el Sr. 
Melon al cap d’una missió que concernia el conjunt 
format pels castells de la Loire, però ell, tenint, 
doncs, la família aquí al sud de França i tenint els 
fills -que té cinc fills-, aquí al sud de França... 

(Se sent riure) 

... doncs, desitjava estar aquí més a prop. 

Per tant va haver-hi una negociació entre el ministre 
de Cultura francès i jo mateix, per mirar que aquest 
senyor pogués venir a Andorra. 

Realment és un senyor molt apreciat pel Ministeri de 
Cultura francès i estic molt content que finalment, 
doncs, per les raons personals pogués venir a 
treballar al nostre ministeri. 

Quines són les seves funcions? Les seves funcions 
són treballar en l’establiment d’una metodologia 
precisa de definició i de gestió dels entorns de 
protecció dels béns immobles d’interès cultural 
declarats per la Llei 9/2003 del patrimoni cultural 
d’Andorra; treballar en la reestructuració del 
Departament de patrimoni cultural perquè pugui ser 
capaç de gestionar les sol·licituds d’obra sobre els 
béns d’interès cultural i els seus entorns de protecció, 
seguint els preceptes de la Llei del patrimoni 
cultural; treballar en l’establiment de mecanismes 
perquè hi hagi una consciència col·lectiva que 
afavoreixi el respecte quotidià pel patrimoni 
arquitectònic, urbà i paisatgístic. 

Aquesta és la missió que defineix, doncs, el seu 
contracte en el moment en què ve aquí en missió 
com a destacat del ministeri francès d’acord amb el 
Conveni de cooperació administrativa de l’any 2001. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sr. ministre. 

Sr. Dallerès té el seu torn per la rèplica. 

El Sr. Josep Dallerès:   

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, d’entrada m’ha contestat amb tota una sèrie de 
coses que no he demanat, que són molt fàcils de 
trobar i dels quals algunes ja sabia i, realment 
m’hagués agradat saber una miqueta més de la 
metodologia dels tres termes aquests que m’ha dit, 
dels mecanismes, m’hagués agradat exactament 
saber si hi ha un termini i, el que m’ha quedat clar, 
és que va haver-hi una negociació perquè a aquest 
home li interessava baixar molt a prop d’Andorra 
independentment de les seves qualitats que sé quines 
són, però, no m’ha contestat al tema aquest. 

Entenc que aquest senyor està en relació amb la 
famosa Llei de patrimoni cultural i, doncs, vistes les 
seves competències deu d’elaborar els elements, la 
metodologia pensant que fóra més bo anar més lluny 
perquè, si mal no recordo, la Llei de patrimoni 
cultural pel que fa referència concretament a tots els 
elements de protecció dels edificis, dels monuments, 
estipulava dos anys per tenir acabat el procés. Si la 
Llei és del 2003, els dos anys s’acabaven al 2004, que 
jo sàpiga a hores d’ara, estem al 2008 -quatre anys 
més tard-, no ha sortit encara cap zona de protecció. 

L’esperit de la Llei en el moment que es va aprovar 
aquí al Consell va deixar molt clar amb la disposició 
final aquest termini de dos anys per evitar portar més 
problemes a la zona de cent metres a l’entorn dels 
edificis que es volien protegir i, doncs, passats els dos 
anys prudencials que va posar la Llei, n’han passat 
quatre més, jo no sé si la metodologia està 
determinada, no sé si els mecanismes estan ja 
acabats, no sé quant de temps ha de passar però, si 
han passat dos anys per tirar endavant tot això, 
tenim seixanta-vuit -si mal no recordo-... seixanta-
set o seixanta-vuit elements per protegir, doncs, 
només cal fer una sèrie de multiplicacions, i potser el 
“détachement” aquest, no sé quin serà el resultat, però 
m’agradaria, potser, que s’hagués plantejat d’una 
altra manera, els resultats a obtenir, per part d’aquest 
senyor perquè calculem que potser ens costarà tant 
com d’altres coses que ens tocarà decidir d’aquí un 
temps en aquesta Sala. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Dallerès per la seva intervenció. 

Sr. ministre té molt poc temps per la seva dúplica. 
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El Sr. Juli Minoves:  

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

Només dir que és incorrecte que no s’ha fet cap 
entorn de protecció: Santa Creu a Canillo, la 
Margineda, el Castell de Santa Coloma, la Casa Rull 
entre els que s’han fet. 

A veure, ràpidament, al març del 2007 el Sr. Melon 
va presentar un esborrany de guia metodològica per 
a la delimitació dels entorns de protecció que s’ha 
anat enriquint i ajustant al context andorrà a mida 
que s’ha anat treballant sobre els entorns. Aquesta 
guia es publicarà al 2009. 

També ha treballat en l’establiment dels tres entorns 
de protecció: pont de la Margineda, roureda de la 
Margineda i Casa Rull/Sant Joan de Sispony. També 
en l’anàlisi i elaboració dels entorns d’onze 
monuments que estem treballant en aquest moment. 

I, voldria dir-ho també, perquè el Sr. Dallerès ha dit 
una cosa que és ben exacta: és que hi havia un 
termini de dos anys; però, és que era un termini 
impossible de complir... és impossible de complir! 

Precisem només que aquest treball de delimitació 
d’entorns a França, en el context francès, requereix 
per cada un dels entorns un termini d’entre tres i 
cinc anys amb una dotació pressupostària important 
per a cadascú. 

Per tant, evidentment, amb els entorns que tenim i 
també amb la reestructuració dels serveis de 
Patrimoni era realment un precepte impossible de 
complir. 

Jo, quan vaig arribar al ministeri a l’any 2005 vaig 
donar instruccions per a què fos una prioritat del 
Servei, són gent competent, són gent treballadora, 
són gent que se’n fan un tip -la veritat sigui dita- i 
que no miren les hores i estan fent el possible per 
tirar-ho endavant. 

En la reestructuració dels serveis de Patrimoni, el  
Sr. Melon, doncs, ha establert unes dinàmiques de 
treball transversal dels tècnics de Patrimoni, perquè 
necessiten diferents informes històrics, etc., de cada 
un dels monuments abans de poder ja procedir a 
l’establiment de l’entorn de protecció. Ha fet una 
metodologia de treball pel que fa a l’anàlisi dels 
projectes d’obra que afecten tant els béns d’interès 
cultural i els seus entorns, i el que cal ara és 
consolidar sobre la base d’aquest informe el nombre i 
la formació dels tècnics que tenen aquesta 
responsabilitat. 

Quan va arribar el Sr. Melon al Ministeri de Cultura 
no hi havia cap arquitecte... 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre ho lamento molt, però, tenim manca de 
temps. 

Entraríem, doncs, al torn de les repreguntes. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sr. Dallerès. 

El Sr. Josep Dallerès:   

Gràcies Sr. síndic. 

De totes formes, d’acord que se n’han fet uns quants, 
me n’ha citat quatre... quatre multiplicat per dos 
anys, multipliquem el temps que ens falta per fer tot 
això. 

Doncs, la repregunta vindria per un altre costat: la 
Llei diu dos anys... diu: “És impossible”. Doncs, 
senyors del Govern, jo crec que s’hauria d’haver 
informat en aquell moment, al Consell -o en el 
moment que vós vau arribar- dient: “Escolteu! Això és 
impossible” i, en tot cas, modifiqueu la Llei. Perquè 
no és l’esperit amb el qual aquella Llei va estar 
votada aquí per la gran part dels consellers que hi 
havia en aquell moment. És un article que es va 
discutir, es va discutir molt, es va discutir molt 
justament perquè bloquejava una sèrie de terrenys 
que es va decidir tirar endavant per dos anys, estem 
a vuit i m’està dient que anem... no sé quants... 

Em podríeu donar, com a mínim, unes dates... 
Escolteu, l’elaboració d’aquests plans dels cinquanta-
cinc, o cinquanta-sis, o cinquanta-set monuments 
que s’han de tocar, com anem de temps? Perquè 
estem d’acord amb aquella disposició final ja passada. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Dallerès. 

Sr. ministre té el seu minut per respondre. 

El Sr. Juli Minoves:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

A veure, d’aquí a finals de la legislatura jo ho he 
demanat, i a més ho he dit públicament, que estiguin 
fets quinze entorns de protecció, eh? És a dir, que 
estiguin fets vol dir que es comencin a elaborar, que 
s’hagi publicat l’expedient d’incoació, que s’hagin 
pogut presentar les al·legacions requerides i 
necessàries per cada un d’aquests entorns de 
protecció. Això seria la resposta pròpiament a la seva 
pregunta. 

La tasca, evidentment, no serà tan llarga a partir 
d’ara perquè ells han fet moltes tasques prèvies que 
es necessitaven fer per poder establir aquests entorns 
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de protecció, que era justament aquesta metodologia 
de treball el formar tota la gent, fer els equips de 
diferents sectors de tot el ministeri i això ja ho ha 
establert el Sr. Melon durant tot aquest temps: 
formar a la gent. 

Després, també hem tingut ara l’entrada d’un 
arquitecte andorrà que treballa al Ministeri de 
Cultura. Abans no hi havia cap arquitecte al 
Ministeri de Cultura, era fins i tot tècnicament 
impossible tirar endavant aquests entorns de 
protecció sense tenir arquitectes al ministeri. Va 
venir el Sr. Melon, el primer arquitecte que vam 
tenir, i ara tenim un andorrà, per tant també en 
tenim un formant-se i aprenent justament del  
Sr. Melon. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sr. Dallerès. 

El Sr. Josep Dallerès: 

Gràcies, Sr. síndic. 

Fora possible, vist que, doncs, s’ha fet un treball, pel 
que m’esteu dient, de metodologia i mecanismes, de 
saber si hi hauria possibilitat de, per exemple, dins 
del radi que es va donar -que diu la Llei de cent 
metres-, ara potser ja es pot saber si cent metres és 
molt, si és poc o si es podria tenir com a mínim la 
possibilitat de desbloquejar una part dels terrenys 
que queden bloquejats al torn d’aquests edificis, si és 
imprescindible a tot arreu mantenir els cent metres, 
o si hi ha possibilitat de modificar l’article 
corresponent de la Llei per desbloquejar les zones en 
què realment no és necessari mantenir un radi de 
cent metres. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Dallerès. 

Sr. ministre. 

El Sr. Juli Minoves:  

És una qüestió molt complexa. La Llei que es va 
votar al 2003 és molt generosa, la veritat sigui dita, 
amb el patrimoni -i així havia de ser com no pot ser 
d’altra manera-, però per fer cada entorn de 
protecció és una qüestió molt precisa. 

Jo també -i us dic la veritat- moltes vegades he 
demanat els serveis per dir: “Bé, a veure, potser 

podríem ràpidament determinar que a cada zona de 
protecció, aquí i allà...”. No, és impossible. 

És a dir, per fer una qüestió que no pugui ser atacada 
per la justícia, que sigui justa per a tothom, que 
tingui en compte els criteris patrimonials necessaris 
s’ha de fer com es fa en altres països en els quals 
tenen lleis a l’abast que vam votar aquí a Andorra i 
s’ha de fer d’una manera molt precisa. 

Els estudis necessaris per a cada monument, a nivell 
històric, els estudis arqueològics necessaris, s’ha de 
fer tot el que és la implantació dins del terreny, com 
funciona, l’estudi del que existeix en aquell moment 
en aquell terreny i determinar un per un. És per això 
que és un procés tan laboriós, tan difícil i tan 
complicat. 

Amb la metodologia establerta i amb la velocitat que 
en aquest moment estan tenint ja entrenats, jo crec 
que en tindríem quinze abans d’acabar la legislatura, 
i en la propera legislatura no dubto que almenys vint 
o trenta més podran estar fets. Però, és el ritme 
bastant natural que es segueix també en altres països 
si es volen fer les coses bé, evidentment, perquè sinó 
podríem haver arribat a un arbitrari, i el que jo no 
puc fer com a ministre són declaracions d’incoació 
en les quals els límits es prenen arbitràriament. I, de 
vegades vós em dèieu: “Seran més petits o més grans?” 
Bé, n’hi ha que seran més petits i n’hi ha que seran 
més grans com hem vist, per exemple, a la 
Margineda en què el límit ha anat molt més enllà, 
però hi ha una zonificació: hi ha una zona dura i 
altres zones adients. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Dallerès. 

El Sr. Josep Dallerès:  

Sí, sempre dins de la mateixa línia. 

És a dir, si mal no recordo la Llei va arribar aquí, des 
del Govern, amb seixanta metres que va ser arran 
d’una esmena i una discussió que hi va haver dins 
del Consell, i l’esperit... i torno a l’esperit de la Llei 
que per això hi ha... i va ser donar el màxim de 
possibilitats, però, al mateix temps, no perjudicar 
massa. 

El problema és que s’està allargant i l’experiència que 
jo tinc és que la gent col·labora bastant, i en molts 
casos, molt aquí a Andorra. 
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No hi hauria possibilitat de prioritzar la zonificació 
més enllà de l’elaboració dels textos, etc., -i no sóc 
expert en el tema... 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Dallerès. 

Sr. ministre. 

El Sr. Juli Minoves:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Així es fa, eh? 

S’ha prioritzat justament perquè hi hagi els treballs 
en aquests primers quinze, vinguin de totes les 
parròquies i, és a dir, que no hi hagi, doncs, una 
parròquia que en tingui més o menys perquè, 
justament en tot el país es pugui avançar amb una 
certa paritat i, a més, hem preparat dins del mateix 
ministeri tot un mapa dels diferents estudis, em 
sembla que hi ha catorze o quinze diferents estudis 
per a cada monument i, a més, em penso que es van 
completant, es van entrant. 

Si us sembla bé, com a president de la Comissió de 
Cultura, podria fins i tot venir a la comissió explicar-
vos-ho, portar-vos el mapa o, fins i tot, fer-los-hi 
arribar perquè tinguéssiu tota la informació en el 
moment present de com s’estan establint i de quina 
manera es fa tot el procés, i on estem per cada un 
dels monuments. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Doncs, continuaríem... 

Sí, Sr. Jordi Font. 

El Sr. Jordi Font:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, recentrant-me una miqueta en la pregunta, tota 
la informació ha estat molt interessant, però a nivell 
de les funcions he cregut comprendre que ara s’ha 
anat concretant una de les funcions d’aquest senyor 
que és la de formar i d’assessorar funcionaris, inclús 
he cregut comprendre que s’ha fet una altra 
incorporació d’un arquitecte nou. 

Doncs, dins d’aquestes funcions, a mi, el que em 
preocupa de veritat és que, sense discutir les 
qualitats d’aquest senyor: s’ha posat termini a 
aquesta funció? Si no se n’ha posat? Si es pensa que 
perquè aquest senyor compleixi la seva funció 

s’haurà d’incrementar encara més l’equip? De 
quantes persones? Perquè és clar, com que he vist 
que això anava per llarg és una miqueta una 
inquietud que tenim. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Font. 

Sr. ministre. 

El Sr. Juli Minoves:  

Aquest senyor ha vingut amb una comissió de serveis 
de tres anys, després dels quals ha de tornar al seu 
lloc d’origen a França, al Ministeri de Cultura 
francès. 

Està en comissió de serveis, en “détachement”, és a 
dir, encara forma part del Cos del Ministeri de 
Cultura francès. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Enric Tarrado havíeu demanat la paraula. 

És sobre la mateixa pregunta? 

El Sr. Enric Tarrado:  

Anava a formular una pregunta semblant a la que ha 
fet el Sr. Font. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Molt bé. Doncs, si no hi ha cap més repregunta 
continuaríem amb l’ordre del dia. Punt número 8 i 
últim. 

8. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada per la M. I. Sra. 
Mariona González Reolit, consellera 
general del Grup Parlamentari 
Socialdemòcrata, per escrit de data 4 de 
novembre del 2008, relativa a 
l'ampliació de l'horari comercial. 
Fou registrada amb el número 1411, i s’ha publicat 
en el Butlletí número 63/2008, del 4 de novembre. 

Exposa la pregunta la Sra. Mariona González. Teniu 
la paraula. 
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La Sra. Mariona González:  

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

És cert que Govern té la intenció de liberalitzar els 
horaris comercials per tal que els comerços puguin 
ampliar l’horari comercial? En cas afirmatiu, s’ha 
tingut en compte en el moment de prendre una 
decisió d’aquesta transcendència i que afecta de 
diferent manera a una gran part de la nostra societat, 
l’elaboració d’un diagnòstic acurat i real de la 
situació actual del comerç, d’estudis, informes, 
conclusions i objectius? S’ha portat a terme una 
ronda d’entrevistes amb els diferents sectors socials 
implicats -petits, mitjans i grans comerciants, 
sindicats de treballadors i empresaris per a recollir la 
seva opinió? S’ha parlat amb els comuns? 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. González. 

Respon pel Govern la Sra. ministra de Presidència. 

La Sra. Conxita Marsol:  

Gràcies Sr. síndic. 

Li agraeixo especialment aquesta pregunta perquè a 
més de contestar-li, que és el que correspon i el que 
faré, em permet clarificar una qüestió, que és la 
qüestió dels horaris comercials que aquests dies s’ha 
plantejat llargament. 

Com molt bé sap, cada any el Govern, almenys els 
darrers anys, durant el mes de novembre prepara i 
aprova el calendari comercial per a l’any següent, i 
aquest any no és diferent. Estem preparant el 
calendari de l’any 2009. Un calendari que en els 
darrers anys s’ha anat confeccionant en acord amb 
els sectors implicats, facilitant la possibilitat de 
tancament a les nou de la nit els dies de màxima 
afluència turística. 

El que sí que és diferent aquest any, respecte als 
darrers anys, és que en aquests moments ens trobem 
immersos en una gran crisi financera i econòmica de 
caràcter internacional les conseqüències de la qual 
encara no determinades i que ens obliga a preparar-
nos i a esforçar-nos per continuar, entre altres coses, 
a ser competitius, i aquest fet no es podia obviar en 
el moment de treballar en el calendari comercial de 
l’any 2009. 

Amb aquesta finalitat el Govern està estudiant la 
conveniència i la possibilitat de flexibilitzar els 
horaris comercials, els dies de màxima afluència 
turística, permetent l’obertura fins a les nou, 
determinats dies, en consens amb tots els implicats. 

Per tant, he de contestar-li que no és cert que el 
Govern tingui la intenció de liberalitzar els horaris 
comercials. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sra. González té el seu torn per la rèplica. 

La Sra. Mariona González:  

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

Miri, la meva pregunta l’he feta perquè des de fa més 
d’un mes hem anat llegint a la premsa que el Govern 
està a favor de donar flexibilitat, no liberalitzar sinó 
donar flexibilitat als comerciants per a l’horari de 
tancament, i aquesta mesura, tal com també vostè ha 
iniciat, no ha estat rebuda de manera errònia tal i 
com vostè i alguns comerciants ens volen fer veure. 

Actualment, ja tenim decretats més de cent dies 
anyals d’horari màxim de tancament a les nou de la 
nit sense que sigui -com vostè de vegades ho ha dit 
durant aquest mes- d’obligat compliment. 

Ara bé, la realitat és que per qüestió de competència, 
aquest horari esdevé pràcticament obligatori per a la 
gran part dels comerços del nostre país. 

Abans d’augmentar aquests dies, que em sembla 
recordar que vostè va dir no fa gaires dies que poden 
ser quinze o poden ser vint, o plantejar-se la 
flexibilitat total dels horaris, cal avaluar les seves 
conseqüències econòmiques però també socials. 

Per responsabilitat del Govern, ha d’adoptar en el 
decret aquest que vostès preparen cada any al mes de 
novembre i que regula els horaris comercials, les 
mesures d’ordenació necessàries per a garantir 
l’equilibri entre els diversos formats del comerç del 
país. 

El Govern ha de vetllar per no aplicar cap mesura 
que pugui posar en perill la competitivitat dels petits 
i mitjans comerços, tant dels que estan ubicats en les 
zones de gran afluència turístiques com en altres 
zones o a les diferents parròquies. 

Tots ells per estructura no poden competir amb les 
grans superfícies a veure’s obligats a obrir fins més 
tard -qüestió de competitivitat, com he dit abans- es 
veuran forçats a fer-se càrrec d’un increment 
important de la seva estructura de costos: més hores 
de personal, més personal i més despesa energètica, 
entre d’altres. Això atempta contra la igualtat 
d’oportunitats i fomenta la competència desigual. 

Després la qüestió serà si realment existirà un 
increment de les vendes o, senzillament les vendes 
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que abans es centraven en unes hores, a partir de 
l’ampliació dels horaris de tancament, quedaran 
repartides durant una franja horària més àmplia  
-com que no m’ha acabat de contestar la pregunta, 
doncs, no sé si han fet els estudis?-, perquè no ens 
enganyem, no és segur que els clients gastaran més 
pel fet que hi hagi més hores d’escollir per anar a 
comprar. Tampoc que els comerços que estan 
tancats o a punt de fer-ho, fet que fa perdre llocs de 
treball, tornaran a obrir perquè s’allarguin els horaris 
comercials. Seria més assenyada, entenc jo, la 
col·laboració del Govern en fer un estudi real dels 
efectes de la crisi sobre el comerç i veure com s’ha de 
situar l’oferta comercial cap als turistes. 

De la mateixa manera el Govern ha de tenir molt en 
compte el dret de les treballadores i dels treballadors 
del comerç, de compaginar la seva vida laboral amb 
la familiar i la personal. 

Per molt liberals que vostès siguin no poden defensar 
l’augment de més dies de tancament a les nou de la 
nit en un país en què els comerços estan oberts tots 
els diumenges de l’any; i per molt liberals que siguin 
no poden defensar més dies a l’any que les mares i 
pares hagin d’“aparcar” com si fossin cotxes, als seus 
fills, a les guarderies, o deixar-los sols a casa o al 
carrer fins a les deu de la nit amb les conseqüències 
tan negatives com això implica. 

Per tot això, no tenir en compte a tots els actors 
directament implicats en un augment dels dies de 
tancament a les nou de la nit, pot significar governar 
per a un sector de la població: les grans superfícies, 
que seran les grans beneficiàries de qualsevol 
augment de l’horari comercial, això sí, en detriment 
dels seus treballadors i treballadores i dels seus 
familiars. Perquè miri, és veritat que a tots ens causa 
una gran preocupació aquesta crisi econòmica, però 
encara ens ha de preocupar molt més una crisi social. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. González. 

Sra. ministra té el seu torn per la dúplica. 

La Sra. Conxita Marsol:  

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, com ja li he contestat a la pregunta, nosaltres 
en aquests moments estem estudiant els horaris, la 
conveniència i la possibilitat de flexibilitzar aquests 
horaris i poder anar una mica més enllà dels que 
s’havien previst a l’últim calendari del 2008. 

No tenim els horaris tancats, seran uns horaris 
segurament en la mateixa línia, després d’haver 

escoltat, això sí -i és el que estem fent-, a totes les 
parts implicades, com ja li he dit, i llavors el Govern 
prendrà la decisió. 

Nosaltres som molt conscients de totes les 
situacions, totes les possibilitats que existeixen. Som 
conscients que hi ha una crisi internacional 
econòmica molt important, i de crisi social no en 
volem cap. Això ho tenim molt present. 

Per tant, en aquesta línia, ho continuarem estudiant 
i treballarem i ben aviat, suposo que la setmana que 
ve, tindrem la decisió presa, però, ja li puc avançar 
en aquest moment, que nosaltres hem estat fent 
força contactes, hem parlat amb tots els implicats, 
des dels sindicats fins a la petita empresa -o petit 
comerç-, els grans comerços i, amb ells, estem 
intentant buscar un consens que permeti donar el 
servei al turista que ve al nostre país, però que també 
permeti equilibrar les necessitats socials d’Andorra. 

Per tant, jo penso que la línia serà la seguida en els 
darrers anys, que tampoc marxarem molt més enllà 
en aquests moments. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Entraríem, doncs, en el torn de les repreguntes. 

Sra. Mariona González. 

La Sra. Mariona González: 

Moltes gràcies. 

Miri, vostès acaben de presentar una Llei del comerç 
que està en tràmit parlamentari en període 
d’esmenes. En aquesta Llei, en el seu article número 
26, fa referència als horaris comercials. Li llegiré en 
un moment: “Article 26. Regulació dels horaris 
comercials. El Govern ha d’establir com a mínim, un cop 
l’any i per decret, els horaris comercials i els dies de 
tancament obligatori dels establiments comercials en 
funció de llur activitat i llur característiques i amb 
l’informe previ no vinculant de la Cambra de Comerç, 
Indústria i Serveis.”. Queda evident la seva total 
manca de voluntat d’escoltar tots els actors 
implicats. Jo me n’alegro si així ho fan, i això es 
demostrarà quan veiem el decret de l’horari i els dies 
que han augmentat. 

Jo li demano: no creu que seria bo que en lloc de 
limitar-se a regular cada any els horaris comercials 
per decret, el Govern fes una llei general aprovada 
pel Consell General, que regulés de manera 
permanent i estable els horaris comercials amb el 
màxim de consens entre les principals associacions 
representatives del comerç -no solament amb la 
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Cambra-: els representants dels consumidors i els 
sindicats de treballadors, que doni una seguretat 
jurídica i permeti elaborar cada any el decret dels 
horaris comercials sense la possibilitat d’ensurts i/o 
arbitrarietats del Govern de torn? 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. González. 

Sra. ministra té el seu minut per respondre. 

La Sra. Conxita Marsol: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, jo penso que sí, que no seria una mala proposta 
pensar en treballar una llei general que determini els 
horaris comercials. Però, també és cert que no és una 
cosa fàcil de fer perquè és veritat... i sobretot en 
aquests moments, que les condicions canvien molt 
sovint i una llei sempre fa més difícil poder establir, 
en funció de les necessitats del país i de la societat  
-de tots-, els horaris comercials. Però, sí que és cert 
que molts països han establert aquest tipus de 
legislació, actualment la tenen, i que pot facilitar 
aquest tipus de mesures que ha d’adoptar cada any el 
Govern. 

També és cert que actualment a Europa hi ha una 
tendència generalitzada cap a l’obertura -jo no 
voldria dir liberalització, però en molts països s’hi 
està apropant- dels horaris comercials per atendre les 
necessitats. Això sí, tenint en compte -i estic d’acord 
amb vostè amb tot el que ha dit- les necessitats 
socials i tenir-les ben cobertes i preparades. Per això 
penso que encara Andorra no està en aquest 
moment fins aquí. El que sí crec que la Llei del 
comerç a la que vostè ha fet referència ara, és veritat 
que parla d’aquest article, un article que preveu 
continuar amb la mateixa línia com fins ara, és a dir, 
cada any es negocien els horaris per a l’any següent. 

És cert, que a més de negociar amb la Cambra de 
Comerç s’ha de negociar amb altres sectors, i 
agrairíem una esmena en aquest sentit a la Llei, 
penso que seria d’agrair. Nosaltres, potser en aquest 
moment no en vam ser conscients perquè la mateixa 
dinàmica que hem anat aplicant fins ara, sobretot els 
darrers anys, ja han fet aquests contactes amb 
tothom i potser sí que hagués sigut bo posar-ho a la 
Llei, en això li dono tota la raó. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria, doncs, alguna altra pregunta? 

Sra. Mariona González. 

La Sra. Mariona González: 

Celebro que estigui d’acord amb mi, doncs, que seria 
bona aquesta Llei, i ho celebro molt perquè jo li he 
parlat abans de l’arbitrarietat del Govern i jo li 
voldria demanar a la Sra. ministra de Presidència: no 
li sembla una arbitrarietat passar de noranta-dos dies 
d’horari màxim de tancament l’any 2002 amb un 
govern liberal, als cent i escaig dies que pretenen 
aquest any? No li sembla això una arbitrarietat i que 
això ha d’estar regulat? I, miri, si les lleis s’han de 
canviar es canvien, però no podem precisament cada 
any, segons la conveniència de només un sector, 
anar canviant els horaris. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. González. 

Sra. ministra té el seu torn per respondre. 

La Sra. Conxita Marsol:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

No, no és que no em sembli una arbitrarietat perquè 
és que no ho és, perquè s’ha pactat cada any des de 
l’any 2005, s’ha anat pactant cada any amb la 
Cambra de Comerç, amb els sindicats, amb les 
associacions de comerciants, aquest calendari que ha 
anat evolucionant amb la mateixa línia. Estem ara 
als cent set dies i el Govern aquest any està fent el 
mateix, està negociant... bé, potser no diria la 
paraula “negociant”, però sí “escoltant” a tots els 
actors implicats en aquest tema abans de prendre la 
decisió, i així esperem poder continuar-ho fent. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sr. Ricard de Haro havíeu demanat la paraula. 

El Sr. Ricard de Haro: 

Gràcies Sra. ministra per aclarir això que negociar, el 
que es diu negociar, no ho negocieu. 

Escoltant el que heu dit abans, la voluntat que teniu 
-i ho he entès amb les seves paraules-, és d’ampliar 
més dies, si és sí o és no? Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra. 
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La Sra. Conxita Marsol:  

Gràcies Sr. síndic. 

La voluntat del Govern, si més no, és estudiar la 
possibilitat d’incrementar el nombre de dies que 
permetin el tancament a les nou de la nit. Era una 
voluntat però no era cap decisió. Sempre es va dir 
pactat amb els sectors i és el que s’està fent, 
intentant d’arribar a aquest acord. 

Si els sectors veuen que no hi ha aquesta necessitat, 
el Govern no ho aplicarà. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sra. Mariona González, teniu la paraula. 

La Sra. Mariona González: 

Miri, jo li voldria demanar si té la certesa que cada 
any s’hagi pactat amb els sindicats, perquè miri, avui 
estic contenta que hi hagi aquí el ministre Joel Font 
que no sempre ens acompanya, perquè a l’any 2006... 
sí, però avui precisament ens acompanya. I a l’any 
2006 el Govern liberal anterior havia fet un decret 
d’horaris laborals de cent tres dies. Vostès quan van 
arribar amb el seu “impuls” de patacada el van pujar 
a cent vuit, això era per aquell mateix any, el 2005, i 
jo li vaig fer una pregunta en aquest mateix Consell 
General al Sr. Joel Font i em va reconèixer que no 
s’havia pactat amb ningú. Després d’allò només es va 
pactar el de l’any següent quan es va preparar. No 
s’ha tornat a pactar. I vostè ha trucat als sindicats la 
setmana passada, és a dir, quan ja feia un mes que 
feia manifestacions a la premsa. 

Està segura que cada any s’ha pactat amb els 
sindicats, Sra. Marsol? 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra té el seu torn per respondre. 

La Sra. Conxita Marsol:  

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, referent a aquesta pregunta que li van fer al 
ministre Joel Font, va ser a l’any 2005, quan s’estava 
preparant el calendari del 2006 i és veritat que en 
aquell moment va manifestar el que vostè ha dit, i és 
cert que a partir d’aquell moment -i segurament, 
potser, pel que va passar en aquell Consell o per les 
seves manifestacions- el Govern cada any quan ha 
fet el calendari, jo diria, que ha arribat a un acord 
amb la Cambra de Comerç, amb els sindicats i amb 

tots els sectors en aquest sentit. Des d’aquell 
moment s’ha portat d’aquesta manera. I, aquest any 
es fa de la mateixa manera. L’únic que és cert és que 
el Govern ha volgut valorar que davant d’aquesta 
situació de crisi econòmica sí que era convenient i 
necessari, com he dit de bon començament, poder 
prolongar una mica aquest horari fins a les nou de la 
nit, mai liberalització total, això sí, i en aquesta línia 
estem treballant. 

Així, s’ha plantejat dos vegades a la Taula de 
Comerç el tema, a la Taula de Comerç i de 
representants, de tots els comuns, hi ha 
representants de les pimes, hi ha representats de 
totes les associacions de comerciants, d’Andorra 
Turisme, de l’ACU, de la Cambra de Comerç, de 
l’empresa familiar, de la pime -des de fa dos 
reunions. 

La Taula de Comerç funciona des de l’any 2008 i tot 
aquest tema es va parlar. Després, quan vam tenir la 
proposta de la Cambra de Comerç -que va ser a 
partir d’aquí- es va parlar amb els sindicats, amb el 
Sindicat Andorrà de Treballadors. Jo els vaig rebre 
després que ells em fessin arribar el seu suggeriment 
al respecte amb mil set-centes quaranta-vuit 
signatures, concretament, amb les quals no estaven 
d’acord amb l’ampliació d’horaris laborals. Ells em 
van demanar concretament que es mantingués 
l’horari de l’any anterior. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies, Sra. ministra, gràcies per la seva extensa 
contesta. 

Per un altre torn de repreguntes, Sr. Esteve López. 

El Sr. Esteve López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Sra. ministra jo voldria saber si, tal com s’ha formulat 
en la pregunta, vostè també ha parlat amb els 
comuns tenint en compte les implicacions que té en 
alguns serveis -com són les guarderies-, el fet que 
determinats dies a l’any s’ampliïn aquests horaris 
comercials. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. López. 

Sra. ministra té el seu torn per respondre. 

La Sra. Conxita Marsol: 

Gràcies Sr. síndic. 
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Com li he dit, ara a la Taula de Comerç els comuns 
hi estan tots representats i s’ha parlat d’aquest tema i 
a la Taula de Comerç s’ha parlat del tema de les 
guarderies, s’ha parlat del tema del transport... vull 
dir, que en aquest sentit sí. Se n’ha parlat amb tots 
els comuns. 

És cert que encara el Govern, ho torno a dir, no ha 
pres la decisió. Per tant, estem en la línia de veure 
com acabarà aquesta qüestió escoltant una mica i 
tenint en compte tots aquests punts que estem 
acabant de tancar. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sr. Dallerès heu demanat la paraula per repreguntes. 

El Sr. Josep Dallerès:  

Gràcies Sr. síndic. 

Únicament, vist que el Govern no ha pres la decisió  
-i aquí em surt una mica l’ofici-, ja sé que no és un 
sector comercial tot el sector de les escoles, però, no 
he sentit dins del personal o de les associacions de les 
que s’ha parlat, per exemple les associacions de pares 
d’alumnes per veure les implicacions que... tots 
estem d’acord que no volem una crisi social, però de 
vegades, tot i no volent-la, la creem sense sent-ne 
conscients. No fóra important de parlar també amb 
les implicacions que pot tenir i de veure... i no és 
únicament el tema aquest, eh?, a priori, no estic ni a 
favor ni en contra, tot depèn de les 
contraprestacions que es poden portar. Doncs, és el 
no veure únicament les coses d’un sol costat. 

Demano, si hi hauria possibilitat també d’ampliar 
d’altres sectors, no únicament els sectors que 
semblen directament implicats dins del món 
comercial sinó d’altres que poden estar implicats per 
una altra via i potser poden també portar idees. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Dallerès. 

Sra. ministra té el seu torn per respondre. 

La Sra. Conxita Marsol: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, personalment i com a ministra penso que no hi 
ha cap inconvenient perquè es pugui parlar amb les 
associacions de pares d’alumnes. Al contrari, sóc una 
persona que m’agrada parlar amb tothom i escoltar a 

tothom. Doncs, penso que es pot valorar 
perfectament. 

El que sí que li voldria també recordar és que aquests 
horaris s’estan aplicant des de fa tres anys, i en 
aquests moments, de crisi social... jo penso que no en 
tenim cap en un nivell que pugui ara preocupar per 
prendre la decisió sobre si arribem a determinar uns 
quants dies més per permetre l’obertura fins a les nou 
de la nit, això sí, sempre partint de la base que 
nosaltres estem aquí treballant per a l’interès 
general. Si l’interès general és no fer-ho, doncs, 
prendrem aquesta decisió. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. minsitra. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sra. Mariona González. 

La Sra. Mariona González:  

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

I menys crisi social en tindrem quan els empleats de 
la construcció se’n vagin a treballar els diumenges, 
llavors, ja serà... 

Miri, vostè ha dit -acaba de dir-ho- que a les zones 
comercials d’Europa van cap a l’ampliació i la 
liberalització dels horaris. I jo li demano: quan vostè 
diu això té en compte que tots els països de la Unió 
Europea com Alemanya, Àustria, Bèlgica, 
Dinamarca, Espanya, Finlàndia, França, Grècia, 
Irlanda, Itàlia, etc., tenen limitacions molt estrictes 
pel que fa a l’obertura dels establiments comercials 
de venda al públic els diumenges i festius? Perquè 
vostè està parlant de l’ampliació d’horaris però en 
aquests països tenen les limitacions molt estrictes els 
diumenges. 

Aquí, torno a repetir, no ens oblidem que no hi ha 
només un diumenge tret que caigui en Nadal o Cap 
d’Any, en què els comerços estiguin tancats; tots 
estan oberts. Ho té en compte això, Sra. ministra? 

El Sr. síndic general: 

Sra. consellera, moltes gràcies. 

Veig que li vol contestar el Sr. cap de Govern. Teniu 
la paraula. 

El Sr. cap de Govern:  

Gràcies Sr. síndic. 
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Només volia tranquil·litzar a la Sra. consellera 
perquè em sento al·ludit. S’ha de posar bé en el seu 
context, ja que vaig tenir el privilegi de comptar amb 
la seva companyia quan vam assistir a la inauguració 
del Centre de Formació per a Adults. 

És un centre especialment aplicable i adequat per 
lluitar contra el perill de l’atur, i allà el comentari era 
exactament el que havia fet el Govern andorrà 
d’adaptar la borsa en la qual hi ha de demandes 
d’ocupació fins a l’esquí a Andorra... 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern, estava contestant la repregunta 
que havia formulat la Sra. consellera? 

El Sr. cap de Govern:  

He contestat per al·lusió. 

Tothom sap el seu criteri. 

El Sr. síndic general: 

És que no hi ha al·lusió. Hi havia la contesta a la 
consellera. 

Doncs, lamento que no hi hagi hagut una contesta. 

Sra. consellera si vol replantejar la pregunta perquè 
puguin contestar. 

La Sra. Mariona González:  

Puc posar la mateixa pregunta a la Sra. Marsol, no? 
A veure si té en compte que en aquests països de la 
Unió Europea són molt restrictius quant a l’obertura 
dels comerços de venda al públic els diumenges i dies 
festius? 

El Sr. síndic general: 

Respon la Sra. ministra. Teniu la paraula. 

La Sra. Conxita Marsol:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Ja li he dit abans que això és una mesura que s’està 
estudiant a nivell europeu, que aquí a Andorra 
potser encara no era el moment, que no havíem fet 
tots els estudis i que segurament se n’haurà de fer 
més en aquest nivell. 

Crec que és, més que res, reflectir una tendència, i 
crec que nosaltres si volem continuar sent 
competitius l’haurem d’estudiar. 

Però no, ja ho he dit abans, potser encara no és el 
moment, i en això estic d’acord amb vostè. 

Nosaltres ho estem treballant tot això, n’hem parlat. 
Hem parlat amb les guarderies. Per exemple, a les 
guarderies una cosa que sorprèn molt, és que si tenen 
mil sis-centes o mil set-centes places de nens que 
avui en dia van a les guarderies, doncs, és que els 
dies normals de set a vuit de la tarda només hi ha 
cent seixanta-set nens en aquestes guarderies del 
país. Això també fa reflexionar sobre que el comerç o 
els comerciants també deuen estar fent la seva feina i 
que des de la taula del comerç també se’ls hi demana 
que prenguin mesures per a la compaginació de la 
vida familiar, i aquesta també és una funció de la 
Taula de Comerç a més de determinar els horaris 
comercials perquè tot això és molt important, i estem 
treballant en aquesta mesura. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sra. González. 

La Sra. Mariona González:  

D’aquests seixanta nens que queden de set a vuit de 
la tarda seria molt important quants... -o dels que 
marxen abans- quants són fills de pares que treballen 
i mares que treballen al comerç perquè sinó aquesta 
dada serveix de molt poc. 

Però, jo li voldria fer una altra repregunta: com que 
aquest m’inquieta molt i he seguit molt de prop la 
premsa aquests dies, i he pogut llegir a la premsa que 
vostè, Sra. Marsol, opinava -i és el que posava a la 
premsa- que no creu que els petits comerços hagin 
de sortir tant perjudicats com diuen, de fet, ha 
manifestat que aposta per una especialització 
d’aquests establiments, cosa que jo no hi estic en 
contra però, jo li pregunto: té previst el Govern 
alguna mesura concreta per ajudar aquests petits 
comerços per tal que puguin finançar aquest procés 
de reconversió i expansió que aquesta especialització 
requereix? 

El Sr. síndic general: 

Hauríem d’encabir la pregunta sobre els horaris. 
Això és escapar-se una mica del tema original. 

La Sra. Mariona González:  

No passa res, si no me la vol respondre. A criteri de 
la Sra. ministra. 
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El Sr. síndic general: 

La Sra. ministra creu que pot respondre a la 
pregunta original, doncs, referent als horaris? 

Doncs, hi hauria alguna altra repregunta? 

Sra. Mariona González. 

La Sra. Mariona González:   

Moltes gràcies. 

Jo crec que sí que no s’allunya dels horaris 
comercials. 

El Ministeri de Salut, Benestar, Família i Habitatge 
va dictar junt amb la Cambra de Comerç i la 
col·laboració de molts empresaris un manual de 
bones pràctiques per la conciliació de la vida laboral 
i familiar. En aquest manual es pot llegir el per què la 
seva manca causa perjudicis per a tots els 
treballadors i especialment per a les treballadores, 
per exemple: inseguretat davant el mercat laboral, 
estrès, ansietat, desmotivació; i a les empreses per 
exemple: baixa qualitat dels serveis, problemes de 
resposta a les necessitats del mercat, baixa 
productivitat, absentisme laboral, rotació dels 
treballadors, manca d’implicació amb l’empresa; i al 
conjunt de la societat, doncs: problemes de cohesió 
social, baixada de l’índex de fecunditat, problemes 
de socialització d’infants, adolescents i joves... 

El Sr. síndic general: 

Sra. consellera, li agraeixo molt l’exposat. Estaríem a 
les repreguntes, doncs, si és tan amable de fer la 
repregunta segons la pregunta original, doncs, li 
agrairia. 

La Sra. Mariona González:   

A mi m’agradaria saber si la Sra. ministra de 
Presidència tindrà en compte aquest estudi a l’hora 
de prendre una decisió sobre els horaris comercials 
de l’any vinent. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Sra. ministra. 

La Sra. Conxita Marsol:  

Jo penso que, això ja ho he comentat abans, és una 
qüestió que a la Taula de Comerç ja se n’ha parlat i 
que la tenim en compte tal com estem tenint en 
compte totes les altres qüestions. I, aquest manual de 

bones pràctiques s’està incidint i treballant 
especialment en ell. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. ministra. 

Alguna altra pregunta? 

Sr. Enric Tarrado. 

El Sr. Enric Tarrado:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri, voldria demanar a la Sra. ministra si em pot dir 
-suposo que des de la seva posició m’ho podrà dir- 
quins són els dies de més afluència turística i de 
possibles compradors a Andorra: els dilluns, dimarts, 
dissabtes o diumenges? Si m’ho pot dir perquè, és 
clar, com que no deixem de ser un país turístic i 
sobretot comercial, si em podria dir els dies de més 
assistència. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Estàvem parlant d’horaris comercials. Suposo que 
això fa referència... 

El Sr. Enric Tarrado:  

D’assistència, perquè és clar, l’assistència al país, 
primer va lligada als horaris comercials i entenc que 
el país ha d’estar obert quan hi ha més gent, però 
potser és dilluns, o dimarts, o dimecres, o dijous. Si 
em pot dir quin dia és, si us plau. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Hauria de lligar la resposta amb l’horari. 

Sra. ministra, teniu la paraula. 

La Sra. Conxita Marsol:  

Gràcies Sr. síndic. 

Hi ha èpoques i dies. Els horaris de màxima afluència 
o els dies de màxima afluència són els dissabtes, els 
divendres i, després, els ponts, els ponts tradicionals 
del Pilar, de la Puríssima, Setmana Santa, les 
setmanes de temporada d’hivern, cada vegada són 
més importants: les de Nadal, i les del mes de febrer  
-les vacances blanques-, aquí sí que és durant tota la 
setmana. La resta de l’any fora d’aquests períodes són 
els dissabtes i els diumenges al matí, podríem dir. 
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Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria alguna altra pregunta? 

Sra. González, teniu la paraula. 

La Sra. Mariona González:   

L’última. 

Jo li voldria demanar, com que diu que s’ho estan 
estudiant, doncs, m’imagino que ja han rebut la 
proposta de la Cambra de Comerç. 

Em podria dir, si us plau, quins són aquests dies que 
la Cambra de Comerç vol ampliar a més a més dels 
cent sis que ja hi ha aquest any pel 2008, si us plau? 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra té el seu torn per respondre. 

La Sra. Conxita Marsol:   

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, sí. Aquests dies són: bàsicament uns dies al 
mes de febrer -amb motiu de les setmanes blanques- i 
uns dies més al mes de desembre. Estem parlant, 
segons la Cambra, d’uns vint dies... uns vint dies més 
és la proposta que ha vingut de la Cambra. 

Ja ho he dit que és una proposta que nosaltres estem 
estudiant, valorant tot això i valorant també les 
propostes que hem tingut del Sindicat Andorrà de 
Treballadors. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Alguna altra pregunta? 

Sr. Carles Blasi. 

El Sr. Carles Blasi:   

Gràcies Sr. síndic. 

Vist que tenen estudiats els dies i horaris de màxima 
afluència de turistes que aquests acudeixen als 
comerços, suposo que també deuen saber aquells en 
què hi van menys o pràcticament no hi van. 

Llavors, s’han plantejat la possibilitat de reduir 
l’horari de tancament, o fins i tot tancar 
obligatòriament, algun altre dia de la setmana. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Blasi. 

Sra. ministra. 

La Sra. Conxita Marsol:   

No, plantejar-nos tancar un altre dia obligatori de la 
setmana, no. No ens ho hem plantejat això, no 
estem en aquest nivell. 

Nosaltres el que més aviat ens hem plantejat són els 
dies que sabem que no hi ha afluència turística, 
almenys fins ara -i que tot i això estem treballant 
perquè hi hagi el màxim possible sempre-, són els 
dies de temporada de primavera ja que és una 
temporada fluixa aquí a Andorra i en aquesta època, 
doncs, tots els dies es tanca a les vint hores que és 
l’habitual amb la llibertat que tothom si vol tancar 
abans pot tancar abans. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Doncs, hi hauria alguna altra repregunta? 

Doncs, si no hi ha cap més repregunta i havent-se 
exhaurit els punts de l’ordre del dia, s’aixeca la 
sessió. 

Moltes gràcies. 

(Són les 18.11h) 
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Llistat de preguntes al Govern amb resposta oral 
disponibles per a la sessió del dia 13 de novembre 
del 2008 
1. Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 
presentada pel M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany, 
president del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, 
per escrit de data 12 de novembre del 2008, relativa 
a la vaga que afecta la distribució del correu a 
partir de l’administració postal espanyola a 
Andorra, (Reg. Núm. 1443). 

2. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Esteve López Montanya, conseller 
general del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 
escrit de data 4 de novembre del 2008, relativa al 
Pacte Internacional de Drets Econòmics, Socials i 
Culturals, (Reg. Núm. 1405). 

3. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
per la M. I. Sra. Maria Pilar Riba Font, consellera 
general del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 
escrit de data 4 de novembre del 2008, relativa al Pla 
d’empresa del SAAS, (Reg. Núm. 1406). 

4. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
per la M. I. Sra. Maria Pilar Riba Font, consellera 
general del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 
escrit de data 4 de novembre del 2008, relativa a 
l’organització i funcionament del ministeri 
encarregat de la salut, (Reg. Núm. 1407). 

5. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Carles Blasi Vidal, conseller general del 
Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 
data 4 de novembre del 2008, relativa a la 
coordinació entre CENMA i el Servei de 
meteorologia del Govern, (Reg. Núm. 1408). 

6. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Víctor Naudi Zamora, conseller general 
del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 
data 4 de novembre del 2008, relativa als treballs 
d'instal·lació i muntatge d'un giny a la zona de 
Perafita, (Reg. Núm. 1409). 

7. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Josep Dallerès Codina, conseller general 
del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 
data 4 de novembre del 2008, relativa a les 
competències i funcions del Sr. Benoit Melon, 
personal de relació especial del Departament de 
Cultura, (Reg. Núm. 1410). 

 

8. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
per la M. I. Sra. Mariona González Reolit, consellera 
general del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 
escrit de data 4 de novembre del 2008, relativa a 
l'ampliació de l'horari comercial, (Reg. Núm. 1411). 
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